
Indonezija
Potopis:

Določi svojo krvno skupino!
Test:

Kuba Kovačnica
Fotoreportaža: To je Kranj:

brezplačna revija za študente in dijake

NOV ‘17



Dobrodošli, dragi bralci,  
v uvodniku. 

V tokratni številki nas je pogosto zaneslo v tujino – preberete si lahko o potovanju s spačkom, 
si ogledate fotoreportažo s Kube, sledite mesecu v Indoneziji in spoznate možnosti mednarodnih 

izmenjav. Prvič si lahko preberete tudi rubriko Izlet, v kateri iščemo ideje za kratke dnevne pobege kar 
v domovini. Kljub vsemu pa seveda ostajamo tudi v Kranju, kjer smo tokrat obedovali v Valterju in izvedeli, 

kakšne priložnosti ponuja Kovačnica. 

Petra Polanič,  odgovorna urednica

zapik@ksk.si

www.zapik.si  

KAZALO

brezplačna revija 
za študente 

in dijake

Naslovnica:
Blaž Pintar

Odgovorna urednica:
Petra Polanič

zapik@ksk.si

Tehnični urednik:
Klemen Porenta

Oblikovanje:
Jure Vukovič

www.creatizem.si

Avtorji prispevkov:
Nika Ajdovec

Rok Artiček

Eva Bernard

Urška Gabrič

Tim Klemenc

Martin Kocijančič

Lucija Perne

Tajda Perne

Petra Polanič

Gaja Pretnar

Vid Primožič

Luka Stare

Urednik fotografije:
Aljaž Repnik

Križanka:
Mateja Novak Kukovič

Izdajatelj:
Klub študentov Kranj

Tisk:
Tiskarna Littera Picta

Trženje:
trzenje@ksk.si

Naklada:
2000 izvodov

NAPOVEDNIK KLUBA ŠTUDENTOV KRANJ

Zapik se lahko znajde tudi v  
tvojem poštnem nabiralniku.  
Brezplačno ga lahko naročiš  
na dom prek www.zapik.si.

REPUBLIKA SLOVENIJA
MINISTRSTVO ZA KULTURO        

KLUBOVANJE

Dišave narave   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .4
Tečaj prve pomoči za voznike   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .4
Mlade mamice   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .4
SVEŽenj   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .5
Klub's Book Club   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .5
Rekreacija: Plezanje   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .5

ZAPIKOVA ŠTAFETA

#OvadiSvojegaPrašiča   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .6

ZRCALSKA OBRT

Lastnosti odraslih ljudi in njih kompetence v
vsakdanjem življenju   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .7

ŠTUDELO

Študent na turistično informacijski točki   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .8

KLUB

Hoja v spanju je že poznan pojem, kaj pa
žuranje v spanju?   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .9

POTOPIS

S spačkom na Portugalsko – drugič   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .10

MEDNARODNO

Mednarodno sodelovanje Kluba študentov
Kranj v letu 2017   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .12

OSIŠČE

Grem volit?   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .14

RAZISKUJEMO

Valter brani Sarajevo   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .16

TO JE KRANJ

Kovačnica praznuje   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .18

ZAPIKOV FUTR

Vegani in vegetarijanci si samo izmišljujejo!   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .20

FOTOREPORTAŽA

Kuba   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .22

POTOPIS

Indonezija – bolj nedotaknjena, kot se zdi   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .24

EKSTRA

En status študenta, prosim!   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .26
Prihodnost 3D tiskanja   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .27

HENGAUT

Igra prestolov   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .28

IZLET

Maribor   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .30

LAŽ

So Šenčur res obiskali nezemljani?   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .32

RECENZIJE

Žur: Beograjski žur z medovačo  
in točenim Jelenom   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .33
Nova glasba: Royal Blood   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .33
Serija: Stranger Things   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .34
Album: Koala Voice – Wolkenfabrik  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .34
Film: The Normal Heart   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .35
Knjiga: The Researches, Inventions and
Writings of Nikola Tesla   .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .35

TEST

Določi svojo krvno skupino! .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .36
Nagradna križanka    .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .37
Za luno    .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .38
Koncertni napovednik    .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .39

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  SOCIALA IN ZDRAVSTVO

20-25.11.2017 

Tečaj prve pomoči za voznike
do vključno 21.11. - odprte prijave na razpis 
Mlade mamice

21.11. 

Dišave narave: Eterična olja v času 
prehladov - izdelava SOS domačih 
pripravkov (17.00-19.00, Layerjeva hiša)

21.11. 

Svetovni dan pozdrava 

15.11. - 4.12. 

Božiček za en dan (zbirno mesto) 

1.12. 

vetovni dan boja proti AIDS-u

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  KULTURA

17. 11. 2017 

Pižama party (21:00, KluBar)

19. 11. 2017 

Klubski potopisni večeri - Šri Lanka 
(19:30, KluBar)

26. 11. 2017 

Klubski potopisni večeri - Tajska 
(19:30, KluBar)

9. 12. 2017 

Matter & High5 (21:00, Trainstation 
Subart)

16. 12. 2017 

SVEŽenj - Spotless Minds, Sex 
Demons, The ManiacS (21:00, 
Trainstation Subart)

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  IZOBRAŽEVANJE

Predbožični izlet v Salzburg
23.12.2017

  
Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  ŠPORT

Badminton
Dvorana TŠC
srede, 20:00 do 21:30

Odbojka
Dvorana TŠC
torki od 20:30 do 22:00
 
25.11.

Laser Tag



4 5

NOV '17KLUBOVANJE

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Dišave narave
Ker nam jesen vsako leto poleg čudovitih barv in pogledov 
prinese tudi tegobe, bomo na tokratni delavnici pregledali s 
katerimi eteričnimi olji in na kakšen način si lahko pomagamo 
v času gripe, prehladov, nadležnih glavobolov in utrujajočem 
prehladu, namreč eterična olja so zelo učinkovita v boju z vi-
rusi in bakterijami. Pregledali bomo spekter eteričnih olj, ki jih 
morda do sedaj še niste uporabljali in izdelali SOS pripravke v 
času grip in prehladov.

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Tečaj prve pomoči za voznike
Med 20. in 24. novembrom bo v sodelovanju z Rdečim križem potekal tečaj prve pomoči za voznike (predavanja in izpit). 
Cena je za člane KŠK še posebej ugodna! Več na: www.ksk.si in krvodajalstvo@ksk.si 

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Mlade mamice
Mlade mamice je dobrodelni dogodek Kluba študentov Kranj, izveden z namenom pomagati novopečenim staršem s 
študentskim/dijaškim statusom.
V sklopu letošnjega projekta bomo za mlade družine v prazničnem času organizirali obdarovanje otrok z obiskom Božička. 
Tekom novega leta bodo organizirana predavanja na tematiko zdravja, zavarovanj in razpisov na centrih za socialno delo, ki 
se tičejo mladih družin. Otroke in starše bomo odpeljali na izlet v živalski vrt, skupaj si bomo ogledali otroško predstavo in se 
odpravili v tematski park.
Projekt bomo zaključili v maju z zaključno prireditvijo, kjer bodo starši prejeli vrednostne bone, mlajši pa dobo lahko uživali 
v otroškem programu.
Prijave sprejemamo do 21.11. na mlade.mamice@ksk.si 

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  SVEŽenj
Znani in hudi bandi so ponavadi že dolgo na sceni, mi se pa 
sprašujemo, ali so dolgo na sceni, ker so hudi ali so hudi, ker 
so že dolgo na sceni. Da bi dobili odgovor na to kura - jajce 
vprašanje, je potrebno spremljati bande od začetka in videti, 
kaj je potrebno, da se nam izbrane skupine zasidrajo v srca 
kot holesterol.
Mesečno bomo predstavili sveženj (3) svežih produktov slov-
enskega glasbenega porekla, v upanju da se bodo s polic 
preselili v vaše spletne vozičke in sezname predvajanja. Ga-
rantiramo sveže, zato se ne bomo obremenjevali z rokom 
trajanja.
Večeri potekajo v razmerju 2:1 - eden, ki je komu izmed vas 
že poholesterolil srce in dve za ultra Airwaves svežino. 
Vsak mesec se bo med slednjima bil boj, ne boj, precej 
poštena in prijateljska tekma po kateri bomo vsi skupaj šli na pivo. In tako bo par mesecev dokler nekomu ne bomo podelili 
Stanleyeva pokala med mladimi glasbeniki - naziva TA SVEŽ’.

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  Klub's Book Club
Ni bralna značka. Ne obljubljamo slikanic ob koncu šolskega leta, ponujamo pa zanimive debate v angleškem jeziku. In obilo 
literarnih spoilerjev.
Ste dijaki, ki ob misli na ustni del mature omedlevate kot junakinje v gotskih romanih? Študenti, ki ste imeli angleščino le v 
prvem letniku in se vam zdi, da vas počasi zapušča? 
Ste prebrali Jane Eyre in prijateljem včasih pijani razlagate, da bi Rochester moral umreti v požaru? 
Book Club se bo v prostorih Kluba študentov Kranj srečeval enkrat mesečno. Novico o uri in datumu srečanja vam bo prinesel 
poštar (hoteli smo krokarja pa ta ni več na voljo – krutost do živali in to), vendar večinoma lahko računate na vsako drugo 
sredo v mesecu.

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Rekreacija: Plezanje
Januarja 2018 bomo zopet začeli z rekreacijo plezanja, ki bo 
potekala v športni dvorani Zlato polje (TŠC Kranj) in bo tra-
jala mesec dni več kot lansko leto!

Kdaj:
vsak petek od 18.00 do 19.30
od 5.1.2018 do 27.4.2018 (16 vadb)

Kje:
v dvorani Zlato polje.

Cena:
• člani KŠK 80 EUR
• ostali 100 EUR
• 10 EUR/mesec če nimaš lastne opreme in si jo izposodiš

Prijave:
• le na infotočki
• prijave možne do 3. 1. 2018 ali do zapolnitve mest  

(število je omejeno na 14 udeležencev).
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Temu je sledila eksplozija ob-
jav #MeToo (in bolj lokalnih 
verzij heštega), v katerih je 
na tisoče žrtev spolnih zlorab 
- večinoma žensk, pa vendar 
tudi nekaj moških - delilo 
svoje izkušnje. To intenzivno 
in glasno javno sovraštvo 
spolnega nasilja je privedlo 
do številnih prekinitev vezi 
modnih revij s serijskim spol-
nim nadlegovalcem, fotogra-
fom Terryem Richardsonom, 
prav tako pa je dalo pogum 

žrtvam, da sta razkrila nadlegovanje znanega igralca Kevina 
Spaceya.

Novica, da sta Harvey Weinstein in Terry Richardson rada 
zlorabljala mlade ženske, ki so šele začenjale svojo karierno 
pot, ne bi smela biti nikomur pretirano pretresljiva. Ime 
“Harvey Weinstein” je bilo izrečeno z besedno zvezo “casting 
couch” večkrat, kot s katerim koli od filmov, ki jih je spravil na 
dan - med drugim Šund, Tolpe New Yorka in Zaljubljeni Shake-
speare. Terry Richardson pa je sploh poznan po sofisticiranih 
izjavah, kot je: “It’s not who you know, it’s who you blow.” 
(prevod: “Ni pomembno, koga poznaš, temveč komu ga 
potegneš.”) Kevin Spacey je s svojimi poskusi zapeljevanja 
štirinajstletnih dečkov izzval malenkost več presenečenja, 
pa vendar je po medmrežju že začel krožiti odlomek iz ri-
sane serije Family Guy iz leta 2005, ki nakazuje, da Spaceyeva 
ljubezen do mladih fantov morda ni bila tako zelo strogo 
zaupna.

Nikakor tudi ne gre za izolirane primere - Woody Allen naj 
bi spolno zlorabljal svoji hčeri, Roman Polanski pa je bil celo 
obsojen posilstva otrok, vendar sta v očeh javnosti oba le 
legendarna režiserja. Igralca Corey Feldman in Elijah Wood 
sta oba skušala razkriti hollywoodski krog pedofilov, ki naj bi 
še vedno ogrožal otroke šovbiznisa, vendar sta bila kaj hitro 
utišana.

Marsikaj je bilo rečeno čez žrtve zlorab, ki so več deset 
let molčale, češ da niso naredile dovolj, da bi preprečile 
nadaljno trpljenje mlajših žrtev. Taki kritiki kakopak popol-
noma zanemarjajo številne dogodke, ko so znane ženske 
poskušale spregovoriti, kar pa je Hollywood zatrl v kali. 
Glasbenica Courtney Love je že leta 2005 opozorila mla-
da dekleta, naj se izogibajo Weinsteina, zaradi česar jo je 

prestižna agencija za talente CAA nemudoma postavila 
na črno listo. Manekenka Ambra Battilana Gutierrez je leta 
2015 po tem, ko jo je spolno nadlegoval, Weinsteina prijavila 
policiji in ga v sodelovanju z njimi celo posnela, ko je priznal, 
da jo je proti njeni volji otipaval in da je to zanj običajno, na 
kar so se preiskave zaradi “pomanjkanja dokazov” prenehale, 
o Gutierrez pa so se v rumenem tisku začele širite govorice 
o njeni spolni preteklosti.

Gre za ogabno izkoriščanje moči, ki še zdaleč ni prisotno 
samo v Hollywoodu. Z #MeToo je svoje izkušnje delilo 
število žensk iz mnogih različnih vod - medicine, znanosti, 
tehnologije, založništva, strežbe, itd. Položaj, starost, pa 
tudi moškost v očeh družbe ustvarijo večjo kredibilnost, 
s katero si posameznik lahko dovoli več. Ko pride do ob-
ravnav spolne zlorabe otrok, denimo, se tudi v primeru, ko 
otrok kaže praktično vse simptome spolno zlorabljenega 
otroka, nerado napreduje, saj “gre za resne obtožbe” in “je 
popolnoma možno, da je otroka nekdo spodbudil k takem 
razmišljanju”. Kadar začne ženska govoriti o svojih izkušnjah 
s plenilskimi moškimi, se jo hitro odpiše kot preobčutljivo, ali 
pa se ji pove, da je sama izzivala nesrečo. 

Veliko ženskam verjetno ni bilo treba izvesti globoko 
travmatičnega spolnega akta v spremljavi šepetov “Lahko 
ti ustvarim ali uničim kariero,” iz ust ostudnega moškega na 
pomembnem položaju. Pa vendar je že prav vsaka od nas 
doživljala nadlegovanje - od grozno neprijetnih, pa vendar 
ne posebej nevarnih dejanj kot so neprijetno strmenje in 
opazke, do resnično srhljivih nevarnih izkušenj, kot so zasle-
dovanje in agresivnejše grabljenje in otipavanje.

Samo čas bo pokazal, ali bodo Weinstein, Richardson in 
Spacey dejansko začutili dolgotrajne posledice. Hollywood 
ima navado moškim odpustiti še tako odvratna dejanja, če 
imajo le dovoljšen doprinos umetnosti, vendar odziv ja-
vnosti ni bil še nikoli bolj buren. Po mojem mnenju bi bil 
idealen čas, da že priznamo prisotnost in obsežnost spol-
nega nasilja v družbi in ga skušamo izkoreniniti.

Tajda Perne

Kar naenkrat se zbudim in 
počnem vse od naštetega. 
V neskladju s pričakovanji 
moram celo kupovati wc 
račke za lastno (!) školjko. 
Z odraslo nasikanostjo si 
šepetam, če se kdo pred 
mano prerine do zadnje ci-
metove rolice v pekarni. Na 
skrivaj si kupujem bonbone, 
ko imam slab dan, tudi po 
polnoči se trudim v usta zba-
sati čim več tofifejev, ki jih 
pod krinko darila nabavim na 
poti iz službe. Dokaj raciona-

lno se odločam vnaprej, razen glede hlač in majice mi zjutraj 
še zmeraj pogosto ne uspe v zastavljenem času. Malokrat 
uskladim barve vseh plasti spodnjega perila. Očitno še 
nisem dorasla računanju opranih črnih kosov, pa kožnih in 
tistih brez šivov. Mogoče zato, ker hodim prepozno spat, če 
mi nihče ne reče, naj že enkrat ugasnem luč.

Še potem ne morem počivati, ker se sprašujem, kdaj 
človek preneha biti otrok. Kdaj je zares odrasel? Ko sam zna 
poskrbeti zase? Ali raje, ko dejansko poskrbi zase? Se preseli 
od roditeljev? Ko si plača toaletni papir in kazen za parki-
ranje? Pokukam v knjige. Odrasel. »Nekdo, ki je telesno in 
duševno zrel.« Sterilna opredelitev. Naj kot zanimivost pri-
pomnim, da Fran med prvimi primeri rabe pri vseh oblikah 
(ne le samostalniški) ponudi »odrasli so odhajali na delo« oz. 
»ko je odrastel, je odšel na delo v tovarno«. Gre vendarle za 
Slovar slovenskega knjižnega jezika. 

Naj se miroljubno odmaknem od stereotipov in se vrnem na 
začetek. Precej smešno se mi namreč zdi vsakič, ko se spom-
nim sebe, kako sem s spoštljivostjo strmela v večje ljudi. 
Kako grozno stari so se mi zdeli, pa odgovorni in premišljeni. 

In zdaj, ko sem že skoraj godna za odraslost, te kar ni vi-
deti. Trenutno plavam v navidezni rutini absolventskega 
življenja, sluteč diplomo, službo (zdravemarije pa očenaši 
priporočljivi) in podobne odrasle izzive. Včasih še poku-
kam na filofaks, se drenjam v gruči kadilcev v pomečkanih 
oblačilih in sploh ne vem, kako sem se kdaj koli lahko 
počutila del tega vsem ljubega, nostalgičnega študentskega 
življenja. Ali ni samo spolzelo mimo mene, brez, da bi mu 
ugovarjala in sem ga nekako gledala le od daleč? 

Imam par kompetenc, pridobljenih v treh letih, vezanih na 
stroko. Znam citirati po dveh od verjetno kakih petdeset 
sistemov navajanja virov. Ampak kaj pa dejansko življenje? 
Tisto pravo ... da se znajdeš doma, si sam s sabo in ne 
potrebuješ več pisati po nareku. Kdo si, ko se ti poleti čez noč 
izteče obdobje študentskih bonov, ko objaviš fotko z modro 
knjigo pred univerzo in se zbudiš po vsem družinskem cer-
emonialu? Si v teh letih dobil kakšen napotek za življenje? Te 
je kdo uvedel v  odraslost, ali le v pripravo podaljšane, bele 
kave, bele z riževim, sojinim, ovsenim mlekom, kapučina? Si 
opremljen za minimalca ali tudi za sobotno žehto? Upam, 
da vsaj na pol tudi drugo. Recimo vsaj za belo perilo. In si 
potem nekako polodrasel, kar niti ni slab naziv. Kot primer 
SSKJ pravi »polodrasel fant«.

Ne glede na spol podcenjujem(o) praktične vidike odraslos-
ti. Pričakujemo, da jih bomo osvojili sproti, pa potem pri 
tridesetih opazimo, da partner (enakovredna možnost v 
ženski obliki) ne zna olupiti krompirja. Sama si sicer že dolgo 
trebim radič, skrbim za kolo in se popolnoma samostojno 
naročam na zobozdravnika. Celo preventivno. Plačam si 
zavarovanje in vodim evidenco položnic. Ampak na koncu 
tedna me vedno pokličejo mati. Da vem, v kakšnem vrstnem 
redu moram kaj pojesti iz hladilnika. Zato nisem zares arbiter 
odraslosti in sem vse zgoraj spisano bleknila samo v razmis-
lek vsem nam, polotrokom.

Urška Gabrič

#OvadiSvojegaPrašiča
Začetek oktobra sta publikaciji New York Times in New Yorker objavili obsežen 
članek in še bolj podrobno preiskovalno poročilo, ki sta posvetila luč na skoraj 
tri desetletja spolnih zlorab in zatiranja resnice zloglasnega producenta in 
izvršnega direktorja filmskih studiev, Harveya Weinsteina. 

Lastnosti odraslih ljudi in njih kompetence v 
vsakdanjem življenju
To so tista bitja, ki hodijo na velika stranišča v šoli. Strašijo me, ker imajo 
globoke glasove in se prerivajo v vrsti za šmorn ob petkih. Oni imajo že žepnino 
ali kar plačo (bogastvo!) in si lahko na skrivaj kupijo bonbone, ker se znajo 
blazno fino obnašati v trgovini. Sami odločajo o tem, kaj bodo oblekli naslednji 
dan (četudi se jim večinoma ponesreči in sploh niso v skladu s tistim, kar sem 
enkrat gledala na televiziji, ko sem bila sama doma in ni nikogar motilo, da 
zbrano kimam bulimičnim modelom Tyre Banks). Samostojno si pripravijo 
potovalko in ne dovolijo več, da bi jim mame notri tlačile zlikane spodnje 
majice s čipkami na sredi ter širokimi naramnicami. Berejo brez zatikanja in 
hodijo spat čisto na koncu Titanika.

Courtney Love je že leta 2005 
opozorila mlada dekleta, naj se 

izogibajo Weinsteina.

ZAPIKOVA ŠTAFETA ZRCALSKA OBRT
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Zlikajte svojo najmehkejšo pižamo in se v njej prikažite na 
vratih KluBarja, kjer bomo poskrbeli, da se boste počutili 
tako udobno kot v domači postelji. Na šanku nam bodo po-
leg klasičnih drink postregli še z nekaj novimi uspavalnimi 
koktejli (ne rufiji, valda) in če radi hodite zgodaj spat, lahko 
ujamete še happy hour med 21. in 22. uro ter nočne napitke 
degustirate po veseli ceni! Vse člane Kluba študentov Kranj 
počastimo z welcome drinkom! Po vzoru vseh slumber par-
tijev iz ameriških najstniških filmov bomo densali na trash 
popularno glasbo iz preloma tisočletja.

Če te ne ni, manjka ena zvezda na žurki. Valda nihče noče, da 
se to zgodi, ker bo sicer tema.

Zdaj pa hitro pod odejo po dodaten lepotni spanec do 17. 
novembra, saj vsi vemo, da se na pižama partyjih ne spi 
zares. Lahko noč!

Hoja v spanju je že poznan pojem, kaj pa 
žuranje v spanju?
Klub študentov Kranj pripravlja svež tematski dogodek za vse polnoletne, kjer 
bodo na svoj račun prišli tisti, ki se najbolje počutijo v svoji nočni opravi!

KLUB

Tokrat smo se za prispevek o študentskem 
delu povprašali, kako tudi študenti lahko 
predstavljamo svoje domače mesto. 
Najbolj neposredno ga turistom predstavljajo zaposleni 
v turistično informacijskem centru, ki se nahaja v samem 
središču Kranja. Zanimalo nas je, kakšno delo sploh 
opravljajo, kako lahko odgovorijo na prav vsa najbolj 
podrobna vprašanja, za katera sploh ne bi mislili, da koga 
zanimajo, in kako se znajdejo med turisti in domačini. Na 
naša vprašanja je odgovarjal tam zaposleni študent Andraž 
Pirnat. 

Kje si izvedel za priložnost dela na 
informacijah? Koliko časa opravljaš to delo 
in kako ti znese usklajevanje dela in študija?
Za to delo sem najprej izvedel preko svoje sestre, saj je 
bila tudi ona zaposlena v turistično informacijskem centru 
v Kranju. Kasneje sem izvedel, da imajo razpis in da iščejo 
študente, pa sem se odločil, da se prijavim. Na infotočki 
delam šele dva meseca. Načeloma se urnik dela lahko 
usklajuje z urnikom študija, saj nas je zaposlenih kar veliko 
študentov. 

Kako poteka delo, s čim se največ ukvarjaš 
in kaj moraš za svoje delo znati?
Delo je tako dopoldansko kot tudi popoldansko. Poleg 
infotočke skrbiš tudi za trgovino, kjer prodajaš razne izdelke 
in tudi vstopnice za dogodke, ki se odvijajo v Kranju. Prav 
tako lahko pomagaš na dogodkih, ki jih organizira Zavod za 
turizem in kulturo Kranj. Za delo ne potrebuješ nobenega 
predznanja, saj te vsega naučijo tam. Edino, kar je potrebno, 
je dobro znanje vsaj angleškega jezika in pa poznavanje 
Kranja z okolico.

Ali po navadi delaš sam ali je istočasno na 
infotočki več sodelavcev?
To je povsem odvisno od tega, kdaj delaš. Kot sem omenil že 
prej, je delo dopoldansko in popoldansko. V dopoldanskem 
času je v Kranjski hiši, kjer se nahajata infotočka in pa sam 
Zavod za turizem in kulturo Kranj, kar veliko zaposlenih, v 
popoldanskem času in med vikendi pa si večino časa sam.  

Je infotočka zelo obiskana? S kakšnimi 
obiskovalci in kakšnim tipom vprašanj se 
največkrat srečuješ pri svojem delu? Kako 
odgovarjaš na njihova vprašanja, s čim si 
lahko pomagaš?
Infotočka je zelo obiskana, seveda je precej tujcev, a tudi 
domačinov ne manjka. Največ vprašanj s strani tujcev je v 

obliki: »Kaj se v Kranju splača pogledati? Kaj priporočate?« 
Veliko jih tudi sprašuje o Bledu in o bližnjih krajih na 
Gorenjskem. Stvari o Kranju znam na pamet, a če slučajno 
vprašajo kaj, kar ne vem, si po navadi pomagam s spletom 
ali pa s kakšno od brošur, ki jih imamo na voljo na infotočki. 

Ali infotočko večkrat obiščejo turisti ali 
domačini?
To je zelo relativno vprašanje, saj je veliko odvisno od same 
turistične sezone in dogodkov, ki se odvijajo v Kranju. 
Ko se prodajajo karte za dogodke v Kranju, je zelo veliko 
domačinov, ki v Kranjsko hišo pridejo po karte. Poleti pa 
je definitivno več tujcev. Tako bi splošno rekel, da oboji 
prihajajo približno v enakem številu.

Kakšen mora biti človek, ki opravlja tvoje 
delo, komu bi ga lahko priporočil?
Človek mora biti predvsem potrpežljiv, prijazen, ustrežljiv in 
pa iznajdljiv, saj gre v veliki meri za delo z ljudmi in tu se 
lahko zgodi marsikaj nepričakovanega. Delo bi priporočil 
vsem, ki želijo pomagati ljudem in jim približati informacije 
o mestu in kulturno ter turistično ponudbo v Kranju, ter jim 
ni težko delati z ljudmi. 

Kaj pa je bila kakšna nepredvidena ali čudna 
stvar, ki se ti je zgodila na delovnem mestu?
Mogoče je bilo to takrat, ko sta na infotočko prišla dva 
starejša Američana. Najprej sta me spraševala o vremenu 
v Bohinju in Kranjski Gori, kar se mi ni zdelo nič spornega, 
saj sta kraja razmeroma blizu Kranja. A kmalu sta začela 
spraševati še o vremenu v Sarajevu in Mostarju, kar pa se 
mi je zdelo malce čudno. Takrat je v poštev seveda prišel 
Google.

 Lucija Perne
  Blaž Pintar

Študent na turistično informacijski točki

ŠTUDELO
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Kje smo ostali? V prvem delu potopisa ste 
lahko brali o začetku potovanja, napornem 
vikendu v Lyonu in izkušnji s kolesarsko dirko 
Tour de France. V drugem delu pa se bomo 
podali na sever Španije, za začetek v Baskijo.

Iz mesta Pau, kjer smo spremljali kolesarsko 
karavano, nas je čakala za to potovanje precej 
kratka dnevna etapa, do cilja v mestu Zarautz 
nas je ločilo le okoli 200 km, ki smo jih pre-
cej brez problema zmogli. Malo bolj kot pot-
niki se je mučil spaček, saj na severovzhodu 
Španije Pireneji segajo prav do obale in ceste 
ne morejo biti speljane naokoli in smo se kar 
veliko dvigovali in spuščali. Tako nekako je 
potem potekala pot preko celotne severne Španije. Dnevni 
cilj smo dosegli že zgodaj popoldne. Zarautz je za španske 
razmere seveda precej majhno mesto, s samo okoli 23.000 
prebivalci, Slovencem pa poznano predvsem po tečajih 
surfanja. Nas tja seveda ni pripeljala želja po surfanju, am-
pak Jon, prijatelj z Erasmusa. Tistih nekaj dni v Baskiji nas je 
tako razvajala njegova družina, da smo lahko kar se da lahko 
izkoristili lepote okoliških mest. A prvi dan (oziroma bolje 
rečeno noč) nas je čakala posebna izkušnja – odpravili smo 
se namreč na festival San Fermin v Pamplono.

Pamplona sicer ne spada v Baskijo, ampak je prestolnica 
pokrajine Navarre, a ker starši prijatelja Jona prihajajo od tam, 
je zanj obisk festivala San Fermin vsakoletni praznik, ki ga 
enostavno ne sme zamuditi. San Fermin je sicer enoteden-
ski festival, ki je najbolj znan po tem, da najbolj pogumni (in 

seveda samo trezni) vsako jutro po ulicah Pamplone tečejo 
pred biki. A San Fermin je veliko več kot to. Je praznovanje 
starih in mladih, je tako dnevno kot nočno rajanje… Poleg 
nas je bilo na ulici težko videti človeka, ki ne bi bil oblečen 
v tradicionalno nošo v beli barvi z rdečimi dodatki. Tudi mi 
smo si zato privoščili rdeče rutke, da smo se nekoliko bolj 
vključili v množico. Festivala smo se udeležili "na lokalni 
način", torej tako kot to počnejo domačini. Tja smo prisp-
eli z avtobusom proti večeru in se takoj zlili z množico. Ob 
pohajanju po mestu smo opazovali množico ljudi, ki se za-
bavajo na mnogih mestnih trgih, na nekaj prizoriščih so po-
tekali koncerti, po ulicah pa so parodirali tudi lokalni pihalni 
orkestri in ljudi zabavali z glasbo. Proti jutru se je dogajanje 
preselilo v klube, nato pa spet nazaj na ulice za ogled teka 
pred biki. Kot pravi domačini tudi mi teka večinoma nismo 
videli, saj nas je z izjemo mojega brata premagala utrujen-
ost. V dopoldanskih urah smo se odpeljali nazaj v Zarautz.

Tisti dan smo nato izkoristili za počitek in sprehod po mes-
tnem jedru, ki je seveda zaradi mnogih turistov in surferjev 
poln lokalov, in ugotovili, da tudi Zarautz zelo oživi ponoči. 
Po dnevu počitka je sledilo raziskovanje Baskije. Precej nas 
je fasciniral San Sebastian oziroma po baskovsko Donostia. 
S svojimi 200.000 prebivalci še vedno ne spada med večja 
mesta, ima pa izredno lepo staro mestno jedro in peščene 
plaže, ki v poletnih mesecih v mesto privabijo ogromno tur-
istov. Znano je tudi po tem, da sta v starem delu mesta dve 
katedrali, iz vhoda ene pa lahko vidimo vhod v drugo, saj od 
ene do druge vodi ravna ulica.

Po sprehodu po mestu smo se odpravili naprej in tekom 
dneva videli še Orio in Getario, obe zelo majhni, a prijetni 
vasici. Getaria je v svetu (ali bolje v Španiji) najbolj znana po 

tem, da je bil tam rojen Juan Sebastian Elcano, kapitan edine 
izmed ladij v floti Ferdinanda Magellana, ki je obkrožila svet. 
Torej je bil dejansko gospod Elcano tisti, ki je z ladjo prvi 
obkrožil svet.

Par dni v Baskiji se je kar prehitro končalo in treba je bilo iti 
naprej. Vmesni cilj je bil najprej Bilbao, prestolnica Baskije, 
nato pa počasi naprej po severni obali Španije. Prvič na po-
tovanju smo izkoristili dejstvo, da se nam prav nikamor ne 
mudi in smo se za pot do Bilbaa izbrali lokalno cesto. Takoj 
smo naleteli na kolesarsko dirko za kadete in morali zapeljati 
s ceste, kar smo seveda izkoristili za bučno navijanje. V okoli-
ci Eibarja (mesto verjetno poznajo predvsem nogometni 
navdušenci) smo praznovali tudi drugi "štempl" – prevozili 
smo 2000 km od štarta potovanja. V prvem tednu in nasled-
njih dneh smo se res veliko vozili, od takrat naprej pa smo 
napredovali bolj počasi, a si zato več stvari ogledali. 

Za Bilbao smo si vzeli par ur in si ogledali stari del mesta, 
se tam sprehodili in uživali, a največ navdušenja je požela 
novejša stvaritev – impozanten muzej sodobne umetnosti. 
Noter nismo šli, saj smo se nekako družno odločili, da obis-
kovanje muzejev ni ravno naša stvar (razen izjem) in se ve-
liko raje sprehajamo okoli.

Zaradi ponočevanja dan prej je bil dan kar kratek in kar km-
alu po Bilbau smo se ustalili v avtokampu, ki je imel zaradi 
svoje lege na pobočju hriba vrhunski razgled na morje, iz 
istega razloga pa je predstavljal napor za spačka. V kamp 
smo prilezli s prvo prestavo in od družbe, zbrane pred re-
cepcijo, poželi huronski aplavz. Od tega dneva naprej je 
naša dnevna rutina izgledala nekako tako: bujenje s kavo in 
zajtrkom ob 8. uri zjutraj, odhod iz kampa predviden ob 10. 
uri (kar se je po navadi prestavilo na pol enajsto) in nato med 
200 in 400 km ter med dvema in tremi postajami na dan. V 
naslednji kamp smo prihajali med 9. in 10. uro zvečer, čemur 
je sledila pozna večerja in planiranje naslednjih dni.

Prvi primer takega dne smo začeli s klasično zamudo, 
saj so imeli v kampu bazen, ki ga nismo smeli pustiti 
neizkoriščenega. Omenjeni bazen se je seveda odprl šele ob 
10. uri zjutraj, smo temu primerno kamp zapustili kasneje. 

Prva dnevna postanka je bil Santander, prestolnica Canta-
brie. Mesto z okoli 180.000 prebivalci je znano po tem, da 
je bilo najljubša poletna rezidenca španske kraljeve družine 
v zgodnjem 20. stoletju, ko so si tam zgradili tudi ogromno 
palačo. Omenjena palača je locirana precej izven strogega 
centra, a se nam googlovih 40 minut pešačenja ni zdelo 
preveč, zato smo jo obiskali peš. Vročina seveda ni bila na 
naši strani. Vseeno smo bili z izkušnjo nadvse zadovoljni, na 
kar pa je verjetno vplivalo tudi, da imajo ob rezidenci min-
iaturni živalski vrt, predvsem z eksotičnimi vodnimi živalmi.

Santander smo zapustili v zgodnjih popoldanskih urah in se 
napotili naprej proti Comillasu, zelo  majhni vasici s približno 
2500 prebivalci kakšnih 60 km zahodno od Santanderja, 
ki pa se ponaša z zelo posebnim dosežkom – 6. avgusta 
leta 1881 je bil namreč za en dan prestolnica Španije, ko je 
španski kralj z nekaterimi ministri obiskal mestne veljake. 
V vasi smo naključno srečali najine starše, ki so prav tako 
potovali po podobni trasi s svojo družbo. V vasi je tudi El 
Capricho, ena izmed redkih stavb, ki jih je slavni arhitekt An-
toni Gaudi ustvaril izven Katalonije. Ker je bila vstopnina kar 
visoka, si je nismo šli ogledat, smo pa na hitro pokukali prek 
ograje in uzrli stavbo, ki je nihče, ki malo pozna Gaudija, ne 
bi mogel zgrešiti.

Tisti dan smo zaključili s panoramsko vožnjo proti narodne-
mu parku Picos de Europa in še v manjši vasi, ki sliši na ime 
Potes (za kolesarske navdušence - letos je bil tam cilj ene 
izmed etap španske Vuelte). Vozili smo se skozi ozko dolino 
in spominjalo je na vožnjo na Jezersko. Tudi idilično vreme 
je poskrbelo, da je bila vožnja res en sam užitek. V vasi smo si 
ob sončnem zahodu privoščili še pivo, ki so nam ga postreg-
li kar v vinskih kozarcih. Dobro, lokalni način. Kasneje se nam 
to ni več zgodilo, tako da so očitno lokalci v Potesu malo 
drugačni. Andrea pa si je privoščila cider, ki je specialiteta 
pokrajine Asturia in je tam precej drugačen od vrst cidra, ki 
smo jih navajeni pri nas. Nas fantov še vseeno ni prepričal, 
pa smo rajši spili še eno pivo (seveda malo, velikih se v loka-
lih sploh ne dobi).

Tudi kamp v Potesu je bil precej idiličen, poznalo pa se je, da 
smo v notranjosti kontinenta, saj je bilo zvečer precej tople-
je kot na obali, poleg tega pa ni bilo vetra. Naslednji dan 
smo se odpravili novim odkritjem naproti, o katerih pa boste 
lahko prebrali naslednjič – sledi vse od Asturie do Galicije in 
prvi dnevi na Portugalskem.

 Luka Stare

  Luka Stare, Matej Šavs

S spačkom na Portugalsko – drugič
Najprej opravičilo za vse, ki ste prebrali prvi del potopisa – toliko govora o 
spačku in ljubiteljih, pa nismo v članek dali prav nobene fotografije s spačkom. 
No, tokrat je na slikah v tudi opevano prevozno sredstvo..

V kamp smo prilezli s prvo prestavo 
in od družbe, zbrane pred recepcijo, 

poželi huronski aplavz.

POTOPIS
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Mednarodna mladinska 
izmenjava “Accept me, accept 
my culture.”
Prvo mednarodno mladinsko izmenjavo 
Kluba študentov Kranj, “Accept me, ac-
cept my culture” smo gostil v mesecu 
maju. Partnerstvo štirih držav; Slovenije, 
Hrvaške, Malte in Nemčije, je omogočilo 
sodelovanje 24 mladim med 16. in 26. 
letom. Glavna tema projekta je bila so-
cialna vključenost mladih preko športa in 
sprejemanje kulturnih razlik. Zato smo na 
to temo pripravili zanimive dogodke in z 
udeleženci širili besedo o medkulturnosti 
in o programu Erasmus+ nasploh. Najbolj 
odmevni dogodki so bili Medkulturni 
večer, kjer so se predstavile gostujoče 
države; Večer družabnih iger, kjer so se lokalci lepo pomešali 
z udeleženci in poskrbeli za sproščen večer različnih iger; ter 
Medkulturno igrišče, dogodek katerega namen je bila pred-
stavitev dela udeležencev tekom projekta – iger, ki smo jih 
predstavili na Glavnem trgu v okviru Tedna mladih. Opise 
iger smo zbrali v priročni brošuri, ki jo lahko najdete na 
spletni strani Kluba študentov Kranj pod zavihkom Medn-
arodno ali pa se oglasite na Info točki kluba, kjer vas čaka 
tiskana verzija.

Sodelujoče organizacije:
Slovenija - Klub študentov Kranj (http://www.ksk.si/)

Hrvaška - Mladi za Marof (www.mzm.hr)

Nemčija - Bund ukrainischer Studenten in Deutschland e.V. 
(http://www.sus-n.org)

Malta - Malta UNESCO Youth Association (www.muya.info)

Vtisi udeležencev izmenjave “Accept me, accept my cul-
ture”
»Carska izkušnja! Spoznaš res čudovite ljudi, treniraš angleščino, 
opazuješ navdušenje tujcev nad slovenskimi lepotami in si 
srečen, ker si imel priložnost bit del celotnega Erasmus+ pro-
jekta.« [Neža, Slovenija]

“I really enjoyed my week in the beautiful city of Kranj. I found 
it very interesting to get to know the other participants from 
Slovenia, Malta, Ukraine and Croatia. Until now I didn’t get in 
touch much with those nationalities so it was really enriching 
to understand their culture and behaviour.”[Lea, Germany]

“Erasmus+ put me in many situations I didn't experience before, 
so I was able to learn many new things in a relaxed atmosphere 
and with awesome people. At first the task we were given 
seemed simple. When I look back I recognise that even simple 
tasks should be divided into steps, so we can make them hap-
pen.” [Primož, Slovenia]

“This Erasmus+ Youth in Action Programme was a very reward-
ing experience for. I learnt a lot about different cultures and the 
languages used in participating countries. It was an experience 
that enabled me to meet and interact with other people and 
further develop my own personality.” [Lara, Malta]

“It was a nice opportunity to meet young people from other 
countries, to learn about their life and to create something to-
gether, to visit and to explore a piece of Slovenia. To learn more 
about cultural ‘hidden rocks’ and the iceberg theory. Working in 
an intercultural team was also an interesting and valuable ex-
perience. And it was inspiring to watch the team of organizers 
from Klub študentov Kranj.” [Kateryna, Germany]Mednarodno sodelovanje Kluba študentov 

Kranj v letu 2017
Že v letu 2016 smo se veliko posvečali delu na mednarodnem področju, v 
letu 2017 pa je sledila realizacija dveh projektov v glavni organizacijski 
vlogi Kluba študentov Kranj. Projekta sta bila financirana s strani Evropske 
komisije, preko programa Erasmus+, podprta preko dveh nacionalnih agencij, 
slovenske – zavoda Movit  - in irske Léargas. S tem smo sodelovanje omogočili 
13 slovenskim in 43 tujim udeležencem. Za podporo in vodenje je skrbelo 14 
mladinskih vodij iz sedmih evropskih držav.

MEDNARODNO

Mednarodna mladinska 
izmenjava "You(th) Join"
Da nam poletni ni bilo dolgčas, smo 
z mladimi pripravili naslednji projekt 
– mednarodno  mladinsko izmenjavo 
“You(th) Join.” Mladi med 13. in 17. 
letom iz Slovenije, Finske, Grčije in Ir-
ske so skupaj preživeli 8 dni v Kranju 
in v Planinskem domu na Zelenici. 
Različne delavnice na temo medkul-
turnega učenja so udeležence spod-
bujale h kreativnosti, raziskovanju tujih 
kultur, učenju preko iger in izražanju 
v maternem in tujem jeziku. Projekt 
je bil organizacijsko zelo razgiban, 
pripravili smo številne aktivnosti, se 
povezali z drugimi mladimi v Kranju 
in jim omogočili zanimivo in, kot so 
mnogi poudarili, nepozabno izkušnjo.

Sodelujoče organizacije:
Slovenija - Klub študentov Kranj (http://www.ksk.si/)

Finska - Auran kunta / Municipality of Aura (www.aura.fi)

Grčija - Youth Aim (GR)

Irska - Youth work Ireland Cork (www.ywicork.com)in  
Cork City Partnership (http://corkcitypartnership.ie/)

Vtisi udeležencev izmenjave “You(th) Join”
“The project was the best ever. I did not understand English well 
when I came to Slovenia but I learnt there and now I want to 
study more. I got new friends and experience that I will never 
forget.” [Laura, Finland]

“It was an interesting experience, because I met people from dif-
ferent parts of Europe and had to talk to them in English about 
the usual everyday things, which was really exciting.  Some-
times it was tough to explain something, but it was really cool 
and I found out that almost every teenager is listening to the 
same music. I would definitely repeat this kind of exchange if I 
had the opportunity.” [Jan, Slovenia]

“I am so happy that I had this opportunity. I loved Slovenia! I 
was so lucky to meet these great people. And I am also happy 
that I climbed the mountains. I am grateful for all these memo-
ries.” [Silja, Finland]

“Going to this youth exchange program was an amazing ex-
perience. To begin with, I loved the places we visited, especially 
the mountain, which was very unique and new to me. Most 
importantly, I’m glad I managed to get out of my comfort zone 
and bonded with some amazing people. This way I can now see 
the bigger and more friendly picture of the world. I’m grateful 
I joined this program and I would definitely participate again. 
[Eleni, Greece]

Se želiš preizkusiti kot soustvarjalec 
mednarodne mladinske izmenjave?
Na klubu si želimo, da bi naše mednarodno dogajanje 
delovalo v prid čim več mladim iz Kranja in okolice. Si 
star med 13 in 26 let in želiš pomagati in soustvarjati 
projekte s svojimi idejami, ki bi lahko zanimala tudi tvoje 
vrstnike iz tujine? Ker več glav več ve, idej pa nikoli ni 
preveč, te vabimo, da se pridružiš naši ustvarjalni ekipi 
mednarodnih projektov. Za več informacij nam lahko 
pišeš  na mednarodni@ksk.si

 Nika Ajdovec
    Aljaž Repnik, Teja Klanjšek
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V prvem krogu je (po pričakovanjih) volilna udeležba s sta-
rostjo padala; mladih od 18 do 30 let je bilo je bilo s 33,93% 
najmanj, a ne bistveno manj od naslednje starostne skupine 
(med 31 in 45 leti), ki je sledila le s petimi odstotki več. Za 
primerjavo, starejših od 61 let se je na volišča odpravilo 56 
odstotkov. Statistika je torej na strani očitka, da se mladi za 
politiko ne zanimajo – oziroma svojega morebitnega zani-
manja ne kažejo z udeležbo na volitvah. Med razlogi, ki se za 
to navajajo, najpogosteje najdemo nezaupanje v sistem in 
prepričanje, da mladi ne predstavljajo odločilnega glasu in 
nimajo zares vpliva. Sumničavost do političnega sistema kot 
takega je vse bolj prisotna med volivci vseh starosti, hkrati pa 
je razlog, ki ga v predvolilnem času težko ovržemo. Večina 
prizadevanj, da bi mlade v večji meri nagovorili k političnem 
udejstvovanju, tako temelji na argumentu, da vsak glas velja 
in mladi (v kolikor glasujejo) na izid lahko vplivajo. 

Ko debata nanese na volilno udeležbo mladih, se pogosto 
vrtimo v začaranih krogih. Mladi se politično ne udejstvu-
jejo, ker mislijo, da nimajo vpliva – in mladi vpliva nimajo, 
ker se politično ne udejstvujejo. Ko gre za zrelost mladost-
nikov pod starostno mejo 18 let, se zapletemo v podoben 
krog. Mladi za politično odločanje niso zreli, ker politike 
ne spremljajo – in mladi politike ne spremljajo, ker nimajo 
možnosti odločati. Predlog predsedniške kandidatke in tre-
nutne ministrice za izobraževanje, znanost in šport, Maje 
Makovec Brenčič, naj se volilna pravica podeli s 16. letom, ji v 
slovenskem prostoru očitno ni prinesel uspeha. Kljub temu 
pa je starost mladih, ko imajo prvič priložnost odločati, kom-
pleksna tema, ki lahko razkrije tudi različno vrednotenje teže 
odločitev, o katerih se na volitvah odloča. Praktičen primer 

je Škotska, kjer so mladi od 16. leta naprej lahko odločali na 
referendumu o neodvisnosti leta 2014. Utemeljitev? Rezul-
tati bodo bistveno vplivali na njihovo prihodnost. Na drugi 
strani je odločitev, da ista starostna skupina nima možnosti 
glasovati o izstopu Združenega kraljestva iz Evropske unije, 
med mladimi izzvala ogorčenje. Glede na javnomnenjske 
raziskave se zdi, da se Brexit morda ne bi zgodil, če bi bila 
starostna meja nižje. 

Ob predlogu, da naj se starostna meja spusti, se je največ 
ugovorov sklicevalo na domnevno večjo dovzetnost mladih 
za manipulacije, pri čemer je marsikateri spletni komenta-
tor hkrati udaril tudi po že polnoletnih in z dvignjeno pestjo 
v ekran zabrusil, naj se meja dvigne na vsaj 26 let. Logika 
za ostrim nasprotovanjem je bila v tem, da naj bi šlo za pri-
dobivanje glasov z ustvarjanjem manj kritičnega volilnega 
telesa. Vseeno pa bi šla ta nekritična, zmanipulirana starost-
na skupina na volišča sama – kar pa ne velja za manj znani 
in mnogo bolj divji predlog Stranke za otroke in družine, ki 
v svojem programu predlaga kar volilno pravico za starše. 
Iz čistega spoštovanja do mladih namreč menijo, da bi bili 
njihovi interesi kar najbolje zastopani, če bi v imenu otrok 
njihove glasove oddali kar starši, po logiki pet otrok = pet 
dodatnih glasov. Predloga ne omenjam kot realne možnosti, 
pač pa kot primer skrbi za mlade, ki je v svojem bistvu skrb 
za glasove. Stališča mladih bodo jasna, ko bodo dejansko 
glasovali in šele takrat bo politika zares oblikovana z njimi v 
mislih, saj bo šlo za tekmovanje za njihov glas. 

Projekt »Grem volit!«
V času predvolilnih kampanj, ko se poročanje medijev tudi 
sicer začne bolj osredotočati na prihajajoče volitve, je letos 
presenetil projekt Multimedijskega centra RTV »Grem volit!« 
Mlade od 18 do 24 let so povprašali o njihovem odnosu do 
politike, pri njih iskali odgovore za politično pasivnost mla-
dih in jim omogočili srečanje s predsedniškimi kandidati. 

Projekt je pozornost najprej pritegnil s kratkimi intervjuji s 
sodelujočimi mladimi, ki so z gledalci delili svoja stališča o 

poziciji predsednika države – kakšen mora biti človek, ki to 
pozicijo zaseda, kaj lahko stori za mlade in kako pomembo 
vlogo v delovanju države sploh ima. Sodelujoči so mnenja 
izrazili tudi o zrelosti za politično odločanje in pretekli (ne)
udeležbi mladih na volitvah. 

Sledilo je soočenje s predsedniškimi kandidati, ki je bilo v 
živo predvajano na spletu na MCC-ju in seveda na Face-
booku. Po formatu je izstopalo od običajnega soočenja, saj 
so kandidati na vprašanja mladih odgovarjali posamezno. 
Vsak je imel na voljo deset minut, da (s kratkimi odgovori 
na njihova vprašanja) prepriča mlade v studiu in gledalce 
na spletu. Kandidatom je tovrstna ureditev onemogočila 
pričkanje, v katerega jih sicer rado zanese v soočenjih, kjer 
se predstavljajo skupaj, v debati med seboj. Ni povem jasno, 
ali je uredništvo pri pripravi oddaje to predvidelo, vendar je 
srečanje predsedniških kandidatov z mladimi hkrati tudi zelo 
jasno pokazalo, kako se kandidati mladim sploh približajo. Je 
njihov odnos pokroviteljski, se poskušajo predstaviti kot del 
skupine in se označijo za mlade, prilagajajo svoje odgovore 
ali poenostavljajo jezik, ki ga uporabljajo? So se, kot Borut 
Pahor, postavili v očetovsko vlogo? 

Sodelujoči so lahko kandidatom zastavljali svoja vprašanja 
in na ta način pokazali, kaj od politikov želijo izvedeti mladi. 
Odgovor je mnoge presenetil – zanima jih to, kar zanima 
tudi vse ostale. Mladi vendarle niso od ostale populacije 
ločena in povsem homogena skupina, ki bi se zanimala 
izključno za svoje interese. Do neke mere je bolj od njihovih 

splošnih vprašanj zgovorno dejstvo, da je splošnost teh 
vprašanj presenetila. 

Z izidom, ki je prinesel drugi krog volitev, se projekt nad-
aljuje, soočenje pa si kadarkoli lahko ogledate na MCC-jevi 
spletni strani. Z določenimi odgovori, ki so jih kandidati po-
dali, lahko tudi v drugem krogu in kasneje služi kot dober 
vir informacij. 

Med možnimi očitki projektu je zlasti to, da dosega pred-
vsem mlade, ki se za politiko že zanimajo in bi se najbrž 
udeležili volitev ne glede na večjo ali manjšo prisotnost 
vsebin, ki so osredotočene ravno na njihovo starostno sku-
pino. Tudi, če to drži, je projekt in odločitev, da se pozornost 
eksplicitno nameni mladim, signal, da njihovo mnenje lahko 
dobi svoj prostor. S tem sporočilom je vrednost projekta 
večja ob bližajočih se parlamentarnih volitvah v letu 2018, 
kjer bo udeležba oziroma pasivnost mladih lahko prinesla 
večje posledice. 

 Petra Polanič

  Miloš Ojdanić

Grem volit?
Prvi krog volitev je podrl rekord najnižje volilne udeležbe na predsedniških 
volitvah do sedaj. Dvaindvajsetega oktobra se je na voliščih zglasilo slabih 45% 
volivcev (44,24%), v primerjavi z 48% odstotki leta 2012. Pri tovrstni statistiki 
je jasno, da ljudje na sploh manj odhajajo na volišča, a vseeno se problem 
običajno povezuje zlasti z eno družbeno skupino – mladimi. 

Glede na javnomnenjske raziskave se 
zdi, da se Brexit morda ne bi zgodil, če 

bi bila starostna meja nižje.

Do neke mere je bolj od njihovih 
splošnih vprašanj zgovorno dejstvo, da je 

splošnost teh vprašanj presenetila. 
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Valter brani Sarajevo
Kadar grem v Sarajevo in to povem prijateljem, me vedno vprašajo, če sem šel 
na čevape na Baščaršiji. Seveda gre le za retorično vprašanje. Če slučajno še 
niste bili v Sarajevu, ga dodajte na svoj seznam in res, privoščite si petko ali 
desetko čevapčičev v eni od priljubljenih čevabdžinic na Baščaršiji. Danes pa 
vam bom predstavil alternativo Baščaršiji, ki se nahaja v Kranju. Restavracija 
sarajevskih jedi Valter kar dobro opraviči svoje ime, namreč biti moraš kar 
samozavesten, da se primerjaš s pravimi sarajevskimi restavracijami. Ne 
gre samo za ambient in način priprave hrane, ki naredi Sarajevo nekaj 
posebnega, ampak je že samo meso, ki ga dobijo sarajevske restavracije, 
drugačno, ni masovno pridelano, živali se pasejo po planinah in pozimi 
dobivajo pravo hrano, ne pa krmil. Ampak tudi v tem aspektu se Valter precej 
približa sarajevski originalnosti, saj so njihovi čevapčiči iz govejega/telečjega 
mesa in jagnjetine in ta kombinacija je značilna tudi za Sarajevo. Poleg tega 
pa ima Valter bolj pestro ponudbo od večine čevabdžinic, tako lahko pridete 
na kosilo tudi s prijateljem, ki je vegetarijanec. Ne manjkajo pa niti sladice in 
domače pivo.

RAZISKUJEMO

 Martin Kocijančič

  Ekipa Zapika

Ambient

Velikost porcije

Okus

Postrežba

Restavracijo Valter boste našli pri mostu čez Kokro, na levem 
bregu kanjona, zraven je tudi parkirišče Čebelica, kjer sta 
prvi dve uri parkiranja brezplačni. Postregli vam bodo na zu-
nanji terasi ali v notranjih prostorih. Prostor ni pretirano velik 
in se ob praznikih in v času malic in kosil kar zapolni. Vseeno 
boste običajno dobili mizo brez večjih težav. Osebno mi je 
notranji ambient zelo všeč, saj so stene okrašene s starimi 
jugoslovanskimi registrskimi tablicami, starimi slikami in na 
splošno prostor vzbuja nostalgijo. Na eni steni so celo tri ure, 
ki kažejo čas v Sarajevu, Moskvi in Istanbulu.

Porcija je ravno prav velika za kosilo. Če ste zelo lačni, si 
boste morda zaželeli še baklavo, če pa niste spustili zajtrka, 
boste mogoče pustili kakšen košček na krožniku.

V Valterju sem bil že večkrat in lahko rečem, da je skoraj vse 
vredno poskusiti. Ko smo Zapikovci obiskali restavracijo, sem 
naročil svojo klasiko, žar ploščo. Pri tem meniju dobiš juho, 
tri čevapčiče, piščančje krpice, pol lepinje, pomfri, solato in 
sadje. Priporočil bi tudi špikane čevapčiče ali špikano pleska-
vico, nisem pa bil navdušen nad govejo klobaso - sadžukico. 
Baklava sicer ni del študentske ponudbe na bone, a je res 
fantastična, ne preveč sladka, bogata z orehi in okrašena z 
rezino limone.

Postrežba je bila hitra, kljub velikemu številu gostov. Ob kavi 
dobiš ratluk – to je turška slaščica, izgleda kot kocka iz želeja 
– ne dobiš pa cigarete, mogoče je bilo krivo to, da smo jedli 
notri. Dekleta so pohvalila kavo, tako turško kot tudi kavo z 
mlekom. Glede postrežbe nimam pripomb.

hitro

žar plošča, čevapčiči, 
piščančje krpice, špikana 

pleskavica, baklava

nostalgično opremljen 
prostor, a hkrati moderniziran

ravno prav

Pestrost ponudbe na bone
Glede na to, da je restavracija specializirana za sarajevs-
ko kuhinjo, imajo presenetljivo bogato ponudbo. Poleg 
klasičnih mesnih jedi (čevapčiči, pleskavica, piščančje krpice, 
klobase) ponujajo tudi nekaj vegetarijanskih - sirova pita, 
fižolov pire s kajmakom (Valterjeva specialiteta), solata s feto 
in šopska solata, špinačna pita in tako naprej.

okoli 15 menijev ponudba omejena na 
balkansko kuhinjo, baklava žal 

ni na bone

goveje sadžukice

strnjene mize,  
včasih gneča

SKUPNO 
POVPREČJE AMBIENT VELIKOST PORCIJE OKUS POSTREŽBA PESTROST 

PONUDBE NA BONE

4,0 3,7 4,2 4,6 4,6 2,8

CENA: 2,30 EUR SUBVENCIJA: 2,63 EUR VREDNOST KOSILA: 4,93 EUR
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Kaj? Coworking pravzaprav pomeni ugoden najem 
sodelavnega prostora. Tako v enem prostoru dela več oseb, 
ki so si med sabo tujci in prihajajo iz različnih področij, v 
Kovačnici pa je naš glavni namen iz njih ustvariti skupnost. 
Kljub razlikam so vsi nekako na isti točki in si delijo podobne 
izkušnje – razvijajo svojo poslovno idejo ali pa že imajo svoje 
manjše podjetje. Tako se v Kovačnici najde vse od grafičnih 
oblikovalcev, prevajalcev, IT strokovnjakov, in ostalih mla-
dih, ki so na začetku svoje samostojne poti. Pri tem pa si 
med sabo seveda pomagajo, saj lažje prihaja do mreženja, 
podpore, ustvarja pa se tudi občutek pripadnosti. Prav to 
je prednost coworkinga pred delom doma ali v kavarnah, 
ljudje se ne počutijo izolirane, ampak so del skupnost, prav 
tako pa lažje odstranijo motilce koncentracije, ki so prisotni 
drugod.

Kdo je del Kovačnice? Ekipa Kovačnice je sestavljena iz 
treh rednih članov, pri obsežnih pripravah na praznovanje 
obletnice pa nam pomaga še prostovoljka. Najemniki se 
menjajo, neka baza ljudi pa obstaja in ostaja že od začetka. 
Tudi če se menjajo, še vedno ostajajo del kovaške družine in 
so pripravljeni sodelovati pri projektih. 

Kako v coworking? Preden si nekdo prostor najame, je 
seveda najprej povabljen na ogled prostorov in preizkušnjo, 
da lahko ugotovi, ali mu delo v coworkingu sploh ustreza. 
Poleg delavne mize in stola vsakemu od najemnikov pri-
pada še souporaba printerja in hiter internet, imajo pa tudi 
manjšo kuhinjo. Premium uporabniki načeloma dobijo fik-
sen prostor, ostali pa si delovno mizo lahko izbirajo sproti. 
Nudijo tri različne pakete, ki so prilagojeni potrebam up-
orabnikov – flex, fix in premium. Flex je prilagodljiv paket, 
namenjen uporabnikom, ki delavnega prostora ne potrebu-
jejo vsak dan, ampak pridejo do desetkrat na mesec. Fix je 
za tiste, ki prostor potrebujejo vsak dan, so pa tam v času 
uradnih ur (9.00 – 19.00). Premium pa je namenjen nočnim 
pticam, ki lahko v Kovačnici delajo kadarkoli.

Zakaj v coworking? Prvi poudarek Kovačnice je njena 
skupnost. Na delovnem mestu se tako vedno veliko dogaja, 
nikoli ni čiste tišine, vlada pa pozitiven delovni vibe. Dva 
glavna cilja Kovačnice sta tako sam coworking, ki temelji 
tudi na izmenjavi izkušenj med različnimi poklici in pomoč 
pri samem delu. Drugi izmed ciljev pa je spodbujanje mla-
dih na začetku kariere ali podjetniške poti. Delavnice in 
izobraževanja, ki so organizirana poleg delovnega časa, jim 
pomagajo, da se lažje postavijo na poslovno pot, na trg dela. 
Izobraževanja pa so lahko tudi zelo prilagojena njihovim 
potrebam, saj se osredotočajo na potrebe uporabnikov. Prav 
tako so posredniki pri različnih mentorstvih za mlade pod-
jetnike. To jim lahko pomaga, da ugotovijo, ali je samostojna 
podjetniška pot zanje, ali bi se raje nekje zaposlili, pomoč 
pa jim nudijo tudi pri registracijah podjetja. Ena od oblik 
izobraževanja je tudi Erasmus za mlade podjetnike. Prek 
izmenjave se udeleženci lahko učijo podjetništva od pod-
jetnikov v tujini.

Kaj še ponuja Kovačnica? Delavnice, ki jih organizirajo, 
so odprte za širšo javnost. Ob torkih se odvijajo Kovaški 
torki, na katerih so delavnice brezplačne. Ugodne cene pa 
nudijo tudi za nekoliko bolj obsežne tečaje. Delavnice la-
hko obišče kdorkoli, teme pa so zelo različne: marketing, 
Instagram ali Facebook za podjetnike, delavnice Linkedin, 
tečaj fotografiranja, predavanja o intelektualni lastnini, tečaj 
programiranja in podobno, nazadnje pa je potekala začetna 
delavnica šivanja, saj se vedno bolj uveljavljajo tudi ročne 
spretnosti. Delavnice radi organizirajo na različnih področjih, 

še posebej če si kdo zaželi česa posebnega. Tako se namreč 
aktivira tudi lokalno skupnost, delavnice pa vodijo tudi na-
jemniki v Kovačnici, ki so seveda strokovnjaki na določenih 
področjih. Zanje  lahko izveste prek spletne strani ali pa prek 
elektronskih novic. Prek tedenskih novic lahko izveste, kaj 
se bo v Kovačnici dogajalo, izpostavljajo pa tudi novosti v 
podjetništvu ter uspešne slovenske podjetnike.

Coworking v Kranju in na Gorenjskem. Začetki so bili kar 
težki, saj je trajalo približno eno leto, da so se zares postavili 
na zemljevid. Letos praznujejo dve leti delovanja. Čez po-
letje je za vse zainteresirane zmanjkalo prostora in ravno v 
času pogovora poteka širitev prostorov, saj se novi najemni-
ki stalno pridružujejo, z njimi pa počasi raste tudi Kovačnica.

Na Gorenjskem trenutno deluje pet coworkingov. V začetku 
decembra (7. 12.) načrtujejo skupni dogodek, na katerem 
se bodo predstavili vodje in najemniki. Vodje se prav tako 
dobivajo na sestankih, kjer izmenjujejo izkušnje in ideje, 
srečujejo pa se tudi na dogodkih.

Drugi rojstni dan. Kovačnica letos praznuje že drugo 
obletnico delovanja, ob tej priložnosti pa ne organizirajo le 
praznovanja, ampak kar nekaj manjših in en večji dogodek. 
Vse se bo začelo 14. novembra z dogodkom Meetup: krip-
tovalute, predavanjem, ki je namenjeno predstavitvi krip-

tovalut začetnikom, da lahko spoznajo, kaj sploh so. 15. no-
vembra sledi podjetniški večer z oblikovalko Nino Malovrh, 
ki bo delila svoje zanimive izkušnje. Od 17. do 19. novembra 
bo potekal Elektraton hackaton v sodelovanju z gorenjs-
kimi elektrarnami, glavna tema pa bodo futuristični izzivi za 
sodobne hiše. 21. in 23. november sta namenjena socialnim 
omrežjem, saj bosta takrat potekali delavnici Facebook in In-
stagram, saj mora uporaba v poslovne namene upoštevati 
določene zakonitosti. Veliko praznovanje pa bo potekalo 29. 
novembra, svečani gost večera pa bo Andraž Logar iz 3fs, 
prejemnik letošnje gazele Gorenjske. Takrat bo prav tako po-
tekala otvoritev novih prostorov.

 Lucija Perne 

    arhiv Kovačnice

Kovačnica praznuje
Kovačnica ni le prijeten coworking prostor, je tudi mesto, kjer se razvijajo 
nove poslovne ideje, sklepajo nova poznanstva, še posebej pa se gradi 
skupnost. Je več kot le najem delovnega prostora, saj združuje ljudi z vseh 
vetrov, ki postanejo kolegi in nekakšni sodelavci, čeprav vsak dela na svojem 
področju in projektu. Več o konceptu coworkinga, poslanstvu Kovačnice in 
vsem dogajanju smo izvedeli med pogovorom z vodjo Kovačnice Nives Justin. 

TO JE KRANJ

Na delovnem mestu se tako vedno veliko 
dogaja, nikoli ni čiste tišine, vlada pa 

pozitiven delovni vibe.

Biotehniški center Naklo - Center priložnosti in znanja

Področja izobraževanja  
na SREDNJI ŠOLI:
• Strokovna gimnazija
• Živilstvo in prehrana
• Kmetijstvo
• Hortikultura
• Naravovarstvo

Pomembni datumi:
• Dan poklicev in obeležitev 110-letnice Biotehniškega centra Naklo   |   9. 11. 2017
• Dobrodelni večer   |   1. 12. 2017
• Informativna dneva   |   9. 2. in 10. 2. 2018
• Trendi v floristiki 2018   |   11. 2. 2018
• Dan odprtih vrat   |   25. 4. 2018
• Konferenca Vivus in obeležitev 10-letnice Višje strokovne šole   |   5. 10. 2018

Področja izobraževanja na 
VIŠJI STROKOVNI ŠOLI:
• Hortikultura 
• Upravljanje podeželja in krajine
• Naravovarstvo

BIOTEHNIŠKI CENTER NAKLO
Strahinj 99, 4202 Naklo
T: 04 277 21 00     S: www.bc-naklo.si     E: info@bc-naklo.si

IZOBRAŽEVANJE (v vse izobraževalne programe se lahko vpišete tudi odrasli)
TEČAJI, EKOLOŠKO POSESTVO

TRGOVINA
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Vegetarijanstvo se je v slovenskem prostoru kot oblika in 
filozofija prehranjevanja oziroma kot dieta  razmahnilo 
približno 30 let nazaj. Seveda so že prej obstajali posamezniki, 
ki iz takšnih ali drugačnih razlogov niso uživali mesa in 
mesnih izdelkov, vendar se je gibanje v začetku 90. let razširilo 
kot posledica informiranja posameznikov o krutem svetu 
živinske in mesne industrije. Razlog za prenehanje uživanja 
živilskih produktov živalskega izvora je pri veliki večini 
tičal v čustvenem odzivu na trpljenje živali in zavedanju, 
da pravzaprav uživajo trupla. Začetki so tako temeljili na 
moralnih in etičnih vrednotah oziroma zadržkih. Skozi leta 
se je za vegetarijanski način prehranjevanja odločilo vedno 
več posameznikov, mnogo tudi za prenehanje uživanja 
katerihkoli živil živalskega proizvoda (veganstvo) in dieta je 
v novem tisočletju postala pravi hit in za določeno obdobje 
tudi modna muha. Mnogo posameznikov se je tako odločilo 
za vegetarijanstvo, kar so glasno oznanjali za edino pravilno 
odločitev človeka, medtem ko se preprosto niso znali temu 
ustrezno prehranjevati.

Treba je razumeti, da govorimo o času, ko so se omenjene 
diete posamezniki poslužili iz moralnih razlogov in ne na 
podlagi znanstvenih in zdravstvenih dognanj. Slovenska 
prehrana je v tistem času (in na žalost tudi danes prepogosto) 
temeljila na tradicionalnih obrokih in takrat veljavni 
prehranski piramidi. Običajen obrok Slovenca je bil tako 
pol krožnika preprostih ogljikovih hidratov (krompir) in pol 
krožnika mesa (goveji zrezek) ter solata, seveda samo kadar 
jo je naredila mama in potem težila z njo. In kar so v tistih 
časih naredili vegetarijanci je, da so le nadomestili meso 
z (najpogosteje) sirom, jajci ali Pečjakovimi zelenjavnimi 
polpeti. In seveda je bilo vse ocvrto. Posledica tega je bila 
kopica slabokrvnih, bledih in mozoljastih vegetarijancev, ki 

so še vse soideologe predstavili v slabi luči. Zdravniki so (in 
še vedno) kar po tekočem traku vegetarijancem predpisovali 
tablete proti pomanjkanju železa, uživanje mesa se je celo 
pojavilo kot eno izmed vprašanj na sistematskih pregledih. 
Obenem pa so svoj sloves vegetarijanci zapečatili še z 
opozarjanjem mesojedcev o njihovem napačnem ravnanju 
in spodbujanju krute mesne industrije. Ker pa si je težko 
priznati, da smo prav mi, jaz in ti, krivi za kruta in nepotrebna 
ravnanja mesne industrije, je lažje stvari obrniti in reči, da 
nam vegetarijanci težijo, si izmišljujejo. Tako so oni postali 
zli nasprotniki, ki živijo v zablodi, mi vsejedci pa delamo vse 
lepo in prav. 

Medtem pa so znanstvene raziskave s področja prehrane 
šle naprej in doživele pravi razcvet. Prvo in bistveno 
spoznanje je (bilo), da tako vegetarijanska kot tudi veganska 
prehrana omogoča vnos vseh esencialnih snovi v telo ter 
omogočata nutritivno pokritost. Tako obe dieti predstavljata 
polnovredno in ustrezno prehrano človeka. Dejstvo pa je, 
da mora biti posameznik o takem načinu prehranjevanja 
podučen in izobražen - preprosto povedano mora »vedeti, 
kaj se gre.« S slednjim sem morda malce diskriminatorna, 
predvsem pa je diskriminatorna tudi družba in zdravstvena 
stroka. V primeru, ko se zdravstvene težave pojavijo 
vegetarijancu, bo za to kriv njegov način prehranjevanja. 
Saj je menda ja logično, da si brez mesa švoh. Ko pa bo 
zdravstvene težave imel vsejedec, bo razlog vse drugo kot 
način prehranjevanja. In če se vrnemo nazaj bi tudi vsak 
karkoliže jedec moral vedeti, kako se pravilno prehranjevati 

in kaj je za njegovo telo najboljše. Tako pridemo tudi do 
objav s področja prehrane zadnjih v zadnjih petih letih. 
Pojavlja se vedno več raziskav, ki kažejo na negativne 
učinke uživanja živil živalskega izvora. Povečan vnos živil 
živalskega izvora, t.j. vnos v količinah povprečnega vsejedca, 
predstavlja tveganje za nastanek raka, pojav diabetesa, 
kardiovaskularnih bolezni, alergij in preobčutljivosti ter 
mnogih vnetnih procesov. Slednjih dejstev si ne izmišljujem, 
vendar so raziskave objavljene v mnogih strokovnih revijah 
(do katerih imate prost dostop vsi študentje UL in si jih 
le preberite, preden naslednjič stegujete jezik). Zadnje 
raziskave kažejo v prid rastlinski dieti, ki v veliki meri omeji 
ali popolnoma izloči živila živalskega izvora. Ta živila je nato 
potrebno seveda nutritivno nadomestiti, za kar pa večina 
mesojedcev zmotno misli, da ni mogoče. A je ravno obratno. 
Posamezniki, ki se dandanes prehranjujejo vegetarijansko in 
vegansko, so splošno dobro izobraženi o ustrezni prehranski 
shemi in hkrati mnogo bolj kot večina vsejedcev. Tako so tudi 
nutritivno bolje prehranjeni kot vsejedci. Sedaj mesojedci 
namrščeno berete trenutne vrstice. Pomislite najprej, kako 
so sestavljene zadnje in najbolj uspešne shujševalne ali 
zdravstvene diete. Vse, poleg enostavnih OH-jev, izločijo 

90% industrijsko predelanih živil živalskega izvora in večino 
mesa. Ostane le kakšen mlečni izdelek, riba v konzervi 
in jajca. In še to občasno. Ostanejo le tako imenovana 
»prava živila« oziroma čiste surovine, iz katerih si nato sami 
pripravimo jedi. Sadje zelenjava, stročnice, kompleksni OH 
in občasno meso, jajca, ribe in kakšen mlečni izdelek. Gre 
za nadomeščanje industrijske hrane, ki se jo nadomesti 
z polnovredno pravo hrano. Zaužije se tako mnogo več 
zelenjave, stročnic in kompleksnih OH-jev. In ravno tu se 
skriva glavna skrivnost pozitivnih lastnosti vegetarijanske ali 
veganske prehrane. Osebe, ki se tako prehranjujejo, namreč 

zaužijejo neprimerljivo večje količine zelenjave, stročnic in 
žit. Uživanje ravno teh živil pa se v prid zdravju priporoča že 
vrsto let. Preprosto povedano so vegetarijanci in vegani (ki 
se ustrezno prehranjujejo) v prednosti. Glede na moralno-
etične in zdravstvene argumente nas vegiji tako žal vodijo 
2:0. 

In naj vas še bolj razjezim, sem mnenja, da smo mesojedci 
izredni hinavci in dvoličneži. Na FB-ju všečkamo video 
posnetke malih luštkanih zajčkov, doma imamo razvajenega 
labradorca in zlato ribico. Okoli 40% Slovencev nasprotuje 
splavu, saj je vsako življenje sveto, za zajtrk pa veselo mažejo 

telečjo pašteto. Mislimo, da 
mora meso biti sestavni del 
vsakega kosila, ker drugače 
ni okusno. Medtem 
pa nam premnogo 
večerij predstavlja 
slasten čips. Zgolj iz 
hedonističnih teženj tako 
spodbujamo masovno 
rejo in proizvodnjo živil 
živalskega izvora. Kar pa 
za sabo potegne tudi 
vsa grozodejstva, ki se 
dogajajo v mesni industriji. 
Tako vas pozivam, dragi 
mesojedci, da jutri na kruh 
raje namažete humus, za 
kosilo pojeste zelenjavno 
rižoto in za večerjo gobovo 
juho.  In če s vam zdi to 
pretirano, vsaj en običajno 
mesni obrok na teden 

spremenite v veganskega in s tem rahlo zmanjšate potrebo 
po zakolu živali ali proizvodnji kravjega mleka. Vas nikakor 
ne morem prepričati v to? Prav, a vsaj priznajmo si, da smo 
ravno mi, mesojedci, »the bad guys«. Pokažimo spoštovanje 
do odločitve, ki so jo sprejeli ter se vzdržimo nazadnjaškega 
poveličevanja mesa in mesnih izdelkov. Obenem bi bilo 
fino, če jim na praznovanjih in v restavracijah omogočimo 
dostojno in polnovredno obedovanje. In prosim, to ni 
avtomatično pohan sir in pomfri!   

 Gaja Prentar
    Andrej Rus

Vegani in vegetarijanci si samo izmišljujejo!
Namensko izbran naslov, za katerega vem, da je izzval zadovoljen nasmeh 
pri strastnih mesojedcih in dvignil pisker omenjenima skupinama. Vendar 
naj takoj razjasnim, da je zgornja izjava najbolj patetična izjava, ki jo pogosto 
slišimo iz ust zagretih mesojedcev in kaže le na slabo splošno razgledanost, 
prehransko neizobraženost  in omejenost. S sledečim člankom vam želim 
približati vegansko in vegetarijansko miselnost ali vsaj pripeljati do medse-
bojnega spoštovanja. 

Običajen obrok Slovenca je bil tako 
pol krožnika preprostih ogljikovih 

hidratov (krompir) in pol krožnika 
mesa (goveji zrezek) ter solata, 

seveda samo kadar jo je naredila 
mama in potem težila z njo.

Dejstvo pa je, da mora biti 
posameznik o takem načinu 
prehranjevanja podučen in 

izobražen - preprosto povedano 
mora »vedeti, kaj se gre.«
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Kuba
   Blaž Pintar
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Ko se odpravljate v tople ne vzemite s seboj preveč stvari, 
ker jih res ne potrebujete. Tudi midva sva ravnala nekako 
tako. Vse je bilo torej nared za začetek enomesečne avan-
ture. Svojo pot sva začela precej zgodaj, ko sva se najprej 
z vlakom, nato pa s kombijem odpravila proti letališču v 
Zagrebu. Najprej sva letela proti Londonu, nato proti Kuala 
Lumpurju in prvi dan potovanj zaključila v Singapurju, kjer 
sva tudi prespala. Vedela sva, da je Singapur izredno razvito 
mesto, toda futuristična podoba infrastrukture naju je vsee-
no izredno presenetila. Visoke zgradbe, čiste ulice, moderna 
vozila. Čez mesto je vozila gondola, s katero so se lahko 
meščani prevažali z ene točke mesta na drugo. Resnično 
povsem drugačna podoba, kot sva ji bila priča v mesecu, 
ki je prihajal. 

Iz modernega Singapurja sva se s trajektom odpravila na 
bližnji otok Batam, kjer so bile letalske karte cenejše. Tu pa 
sva že srečala Indonezijo. Otoček, oddaljen ne več kot 20 ki-
lometrov, je bil popolno nasprotje Singapurja. Batam nama 
je z umazanimi ulicami, poceni hrano in neredom v trans-
portu voščil: »Dobrodošla v Indoneziji!«

Po prihodu na otok sva morala poiskati prenočišče. To je bilo 
na otoku s tako malo turizma precej zahtevno. Tako sva torej 
v iskanju prenočišča hodila čez mesto in od daleč zaslišala 
smeh in glasbo. Seveda naju je otroška radovednost prema-
gala in ni bilo druge možnosti, kot da greva pogledat, od 

kod zvok prihaja. Takoj, ko sva stopila na dvorišče neke večje 
zgradbe, sva videla, da imajo poroko. Sledil je precejšen 
šok. Ko so gostitelji videli, da sva prišla, so ustavili glasbo, 
novoporočenca in njuni starši pa so takoj zaklicali, da se jim 
morava približati za fotografijo. Precej zmedena sva pris-
topila, zatem pa  je bilo potrebno opraviti še vsaj 30 foto-
grafij, skorajda z vsakim gostom posebej. Precej jasno je 
bilo, da ljudje tam ne vidijo belcev ravno vsak dan. Seveda 
so naju bogato pogostili, nama izročili darilca, sama pa sva 
jim v zameno dala le nekaj domačih piškotov, ki so ostali 
od dolge poti. Po zanimivi izkušnji sva tako krenila naprej 
in našla prijetno prenočišče za dobra dva evra na osebo. 
Cene v Indoneziji so res študentom prijazne. Iz Batama sva 
naslednje jutro letela proti Sumatri. Tako sva okoli poldneva 
pristala na največjem indonezijskem otoku. Poleg tega, da 
je največji, je tudi najmanj razvit, tam pa tudi najmanj ljudi 
govori angleško. Vseeno sva se nekako znašla in z javnimi 
prevozi najprej prispela do jezera Toba, ki je tudi največje 
vulkansko jezero na svetu. Na sredini jezera je velik otok, 
katerega sva naslednje jutro raziskovala s skuterjem. Skuter 
je po Indoneziji res najboljša možnost za potepanje. Poleg 
tega, da je izredno praktičen, je tudi resnično poceni. Na 
otoku sva si ogledala tudi prečudovit, a dokaj nedostopen 
slap in nekaj svetišč. V Indoneziji je največ ljudi muslimanov, 
dokaj pogosti pa so tudi hinduizem, budizem in krščanstvo. 
Po treh dneh raziskovanja jezera sva se odpravila proti 
severozahodni obali Sumatre, kjer je bila izhodna točka za 
otočje Banjak. Od Tobe do Singkila, od koder so vozili tra-
jekti, je bilo dobrih 150 kilometrov, kar pa, glede na ceste v 

Sumatri, pomeni okoli osem ur vožnje. Ceste so delno as-
faltne, delno makadamske, a nikjer se ne da peljati hitreje 
kot 40 kilometrov na uro. Tako sva utrujena prispela do 
mesta, kjer sva prenočila, zjutraj pa naju je čakala ladja do 
otočja Banjak. Rekli so nama, da bo ladja odplula nekje med 
sedmo in deseto. Vozni redi so nekaj nepoznanega. Tako sva 
prišla petnajst do sedmih zjutraj v pristanišče in čakala do 
enajstih, ko je ladja odplula. Pet ur vožnje na majhni ladjici, 
kjer sta poleg naju sedela še Nemec in Avstralka. Po dolgi 
vožnji smo prispeli do glavnega otoka, kjer nas je pričakal 
lokalni ribič in nas povabil v svojo »lupinico«. S čolnom, v 
katerega se je komaj stisnilo pet ljudi, smo nato pluli še dve 
uri. Naj opozorim, da je otočje Banjak že v Indijskem oceanu, 
kar skoraj vedno pomeni tudi visoke valove. Še nikoli me ni 
bilo tako strah morja. Voda je zalivala čolniček s starim Hon-
dinim motorjem in kmalu smo imeli vse nahrbtnike mokre. 
Toda vse se je poplačalo, ko smo prispeli na otok Tailana. Pra-
vi rajski robinzonski otok, s palmami in peščenimi plažami. 
Otok si lahko prehodil v petnajstih minutah, ob tem pa si 
lahko »rabutal« kokose in si močil noge v topli vodi. Malo 
sva se bala, da bo na otoku preveč ljudi, ker je bila Tailana 
izmed vseh banjaških otokov najbolj znana, vendar je bila, 
poleg nas štirih prišlekov, tam le še Islandka v družbi treh 
domačinov, ki so nam kuhali izvrstno hrano. Na otoku sva 
vseeno ostala le tri dni, saj nisva človeka, ki bi uživala v 
predolgem poležavanju. To je bilo res mesto za oddih. Edine 
aktivnosti so bile ribarjenje, potapljanje, veslanje in večerna 
odbojka na mivki, ko so se nam ob igri pridružili lokalni 
ribiči. Po paši možganov sva se nato odpravila nazaj proti 
letališču na Sumatri in v vožnji s taksijem jokala od sreče, 
ko sva izvedela, da so naši fantje postali evropski prvaki v 
košarki. Iz Sumatre sva nato letela na otok Javo. Prva postaja 
je bila prestolnica Džakarta, kjer kakšnih bistvenih turističnih 
atrakcij ni. Le moderne stavbe in neverjetno gost promet. 
Zato sva se kmalu odpravila v smeri proti prestolnici kulture 
v Indoneziji – Yogyakarti. Še preden pa sva prišla tja, sva se 
ustavila  v obalnem mestecu Pangandaran, kjer sva raziskov-
ala okoliške znamenitosti – Green Canyon in Green Valley. 
Obe znamenitosti sta naju presenetili z res čudovito naravo. 
Prava tropska džungla, z visokimi skalami, od koder si lahko 
skakal, globokimi zelenimi rekami in čudovitimi drevesi. 

Tukaj sva ujela malo slabši termin, saj so muslimani ravno 
takrat praznovali novo leto in si je zato veliko lokalnih turis-
tov prišlo ogledati domače znamenitosti. Po Pangandaranu 
pa sva se odpravila že proti prej omenjeni kulturni prestol-
nici. Najbolj znana turistična atrakcija tam sta dih jemajoča 
templja Prambanan in Borabudur. Slednji je tudi postal eden 
izmed sedmih čudes sveta. Budistični in hinduistični tempelj 
sta res vredna vseh hvalospevov. V vsakem več kot milijon 
kamnov, v katerih so izklesane podobe iz verskih prizorov. 
Arhitektura, ki je v Evropi praktično ne najdemo. Po ogledu 
templjev sem staknil prehlad in visoko vročino, zato sva 
nekaj dni počivala, potem pa krenila proti vzhodnemu, go-
ratemu delu Jave. Tam sva obiskala dva vulkana, najprej sicer 
krasen, a preveč turistični Bromo, nato pa še Ijen, kjer sva si 
ogledala tako imenovani modri ogenj. V osrčju vulkana je 
namreč žveplo vedno gorelo in povzročilo le v temi viden 
moder plamen čez cel greben kraterja. Bilo je čudovito in 
hkrati tudi neprijetno. Prodoren vonj po gnilih jajcih je pro-
nical skozi poceni plinske maske in gost dim ti je dražil oči. 
Vseeno je bil ogled kraterja kar zanimiva izkušnja. 

Najino pot sva zaključila na Baliju. Najprej sva se odpravila na 
manj turistični sever in notranjost otoka, ki naju je resnično 
navdušila. Krasna jezera, slapovi in ne preveč vsiljivi ljudje 
so nama res ustvarili čudovito podobo Balija, ki jo je pa na 
koncu mogoče malo skazil prenatrpan jug, kamor so hodili 
bogati zahodnjaški turisti. Tudi jug pa ima svoje dobre strani. 
Odlični pogoji za surfanje so naju spodbudili, da sva tudi 
sama poskusila. Evi je šlo za prvič super, zame pa recimo, da 
ravnotežje ni moja najmočnejša točka. Vseeno je bila prva 
izkušnja športa, ki je na Baliju najbolj priljubljen, izvrstna. Po 
mesecu potepanja sva tako sklenila svojo pot. Do domače 
goveje juhe pa naju je ločila samo še 36 ur dolga pot in šest 
nizkocenovnih letov. Splošna ocena Indonezije: izvrstno.

&     Rok Škrlep

POTOPIS

Indonezija – bolj nedotaknjena, kot se zdi
Letos sem imel res pestro leto. Malo manj dela na faksu mi je, skupaj z nekaj 
prihranki, omogočilo, da sem kar precej potoval. Hladni september sva tako 
z Evo izkoristila za potovanje v tople kraje. Res sva želela nekam na toplo in 
Indonezija je izpolnjevala vse pogoje. Poceni letalska karta pa je še pripomo-
gla k izbiri. Tako sva se, ko so se dijaki in osnovnošolci odpravili v šole, midva 
odpravila na drugi konec sveta. 

Rekli so nama, da bo ladja odplula  
nekje med sedmo in deseto.
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Prihodnost 3D tiskanja
Ena izmed redkih stvari, ki povezuje generacije otrok v 20. in 21. stoletju so 
Lego kocke. Že slabih 70 let razveseljujejo otroke po vsem svetu in so med 
najbolj praktičnimi pogruntavščinami človeške civilizacije. Nešteto različnih 
kombinacij za sestavo daje izredno spodbudo za uporabo domišljije. Kaj pa 
imajo Lego kocke veze z 3D tiskanjem? Recimo temu kreativnost na stopnji 
višje. Ne samo sestavljaš, ampak si lahko ustvariš svoje Lego kocke. Ob 
bogati izbiri materiala za tiskanje človek pusti domišljiji prosto pot. Uporaba 
se bo hitro razširila na marsikatero področje, zato si poglejmo nekaj najbolj 
pomembnih in revolucionarnih.

Nedolgo nazaj sem zasledil novico, da so na Nizozemskem 
čez manjši potok postavili prvi 3D natisnjen most za kolesarje. 
Prednost je predvsem masa mostu, ki je v primerjavi z jeklen-
im neprimerljivo lažji. Dolg je 8 metrov in ima nosilnost 2 toni. 
Proces nastajanja je trajal 3 mesece, od tega je dobršen del 
časa potekalo samo tiskanje. V Rusiji so že natisnili stanovan-
jsko hišo in to v manj kot enem dnevu. Strošek proizvod-
nje naj bi se gibal okoli 10.000 dolarjev, vendar je potrebno 
šteti še opremo, napeljavo in tako dalje. Takšen način grad-
nje zmanjša stroške dela in proizvede za 60 procentov manj 
odpadnega materiala. Vse to daje 3D tiskanju obetaven po-
tencial tudi v gradbenem inženirstvu, saj je velikost objekta 
omejena samo z velikostjo tiskalnika samega.

Biti sam svoj mojster s 3D tiskalnikom kmalu ne bo težko. 
Plastični nadomestni deli, ki jih boš potreboval, bodo – oziro-
ma datoteka za tisk zanje – oddaljeni le nekaj klikov. S tem se 
bo tudi bistveno pocenilo vzdrževanje aparatur in doma, saj 
so natisnjeni deli neprimerljivo cenejši in hitreje dobavljivi. 
Po nekaterih ocenah lahko, kot posledica revolucije tiskanja, 
poštne združbe izgubijo do 40 procentov prometa. 

Uporaba za medicinske namene bo izrednega pomena, 
saj bodo materiali prihodnosti trši, vendar sočasno lažji od 
današnjih. Tisk se lahko prilagaja vsakemu posamezniku. Že 
dandanes tiskajo kolenske kosti pacientom. Proteze bodo 
realnejše kot kadarkoli prej, sledilo bo tiskanje človeških or-
ganov. Prvo 3D natisnjeno zdravilo proti epilepsiji se že pro-
daja v ZDA. Pot bo še dolga, vendar se zametki v znanosti 
že najdejo.

Kmalu bodo pogosti roboti, ki bodo pripravljali obroke 
stanovalcem, nemalo jih že obstaja, obvladajo pa od peke 
pice do priprave palačink. Prednost teh je predvsem pri-
hranek na času. Današnjemu človeku zmanjkuje časa, zato 
ga pridobi s pripravo hitre in nekvalitetne hrane. Tiskalnik 
bo ta problem rešil učinkovito, saj bo hrana pripravljena 

kvalitetno in iz preverjenih sestavin. Uporabljali bodo tudi 
inovativne sestavine, predvsem imajo znanstveniki v mislih 
alge in insekte. Tudi kaloričnost bo primerna, poskrbljeno bo 
za raznolikost na krožniku.   

Navdušujoč prizvok bo imelo 3D tiskanje v vesoljski industriji. 
Eden izmed inženirskih natečajev ameriške vesoljske agen-
cije NASA je bila tudi izdelava 3D tiskalnika, ki iz lunine prsti 
in sončne energije proizvaja opeke za zidanje. To bi bistveno 
pocenilo gradnjo vesoljske postaje na Mesečevem površju, 
in posledično tudi na Marsu. Na Mednarodno vesoljsko 
postajo (ISS) so že poslali 3D tiskalnik, saj je masovno ceneje 
tiskati potrebne stvari na postaji, kakor pa jih pošiljati tja z ra-
ketami. Aprila letošnjega leta so celo testirali prvi raketni mo-
tor, ki je bil deloma 3D natisnjen. Najverjetneje je uporaba 
3D tiskanja najobetavnejša prav v vesoljski industriji, saj je še 
relativno slabo izpopolnjena tehnologija.

Napredek te tehnologije pa je eksponenten. Kar je bilo 
včasih narejeno v plavžih ali za tekočim trakom, si zdaj lahko 
vsak posameznik oblikuje in naredi kar v domači sobi. Čas tis-
kanja se je že, in se bo še bistveno zmanjšal z razvojem novih 
in novih tehnologij, cena izdelave samih tiskalnikov že strmo 
pada, saj si za nekaj 100 evrov že lahko privoščimo soliden 
tiskalnik. Tudi natančnost prekaša ročno izdelavo, saj je robot 
neprimerljivo bolj miren in natančen od človeške roke.

 Tim Klemenc

  Blaž Pintar

EKSTRA

Pot bo še dolga, vendar se zametki v 
znanosti že najdejo.

EKSTRA

Potrdilo o vpisu pa žal ne pride s strani izobraževalne in-
stitucije, kjer se študent izobražuje, vendar običajno iz en-
ega od izobraževalnih srednješolskih centrov ali privatnih 
visokošolskih programov, kjer ga študent kupi kot kilo (ozi-
roma nekaj sto kil) krompirja. Okej, kupovanje krompirja je 
morda lažje, saj moraš za vpis zbrskati pradavna spričevala 
osnovne šole in mature, na katerih se že leta nabira prah. 
Pokličeš na šolo, dobiš termin vpisa, plačaš položnico z 
vpisnino in čez dober teden te v domačem nabiralniku 
že čaka papir, ki ti omogoči brezplačno zdravstveno zava-
rovanje (ki bi te sicer na študijsko leto stalo nekaj več kot 
500€), študentsko delo do 26. leta starosti, če se vpišete 
na srednješolski program in neomejeno, če se vpišete na 
visokošolski. Slednji vam omogoča tudi prehranjevanje na 
študentske bone, oba pa še vse ostale dijaške in študentske 
ugodnosti; vse od subvencionirane vozovnice do cenejše 
karte za kino. In vse to za pičlih 100-200 €, če se vpišete kot 
dijak in 300-500€, če se vpišete kot študent. Enostavno? 
Medtem ko se študentje veselijo pridobljenega dodatnega 
leta študentskega življenja, pa se ne zavedajo, kako slaba in 
napačna je situacija v resnici za njih.  

Osebno bi kot največji problem izpostavila podaljševanje 
študentskega življenja in dela v nedogled. Kar se dogaja 
je, da se mladi zavedajo, da lahko kljub nerednem študiju 
obdržijo status študenta. Se slabše pa je, da se tega mnogo 
bolj zavedajo delodajalci. Tako imamo v Sloveniji na stotine 
25+ letnikov, ki bi z veseljem že zdavnaj zaključili študij in 
se redno zaposlili. A ker je študent najcenejša delovna sila, 
delodajalci iščejo visoko kvalificiran kader (vsak študent s 
tremi zaključenimi letniki) za opravljanje strokovnega dela, 
a za mizerno oziroma študentsko plačo. Delodajalci iščejo 
in zaposlujejo študente za polni delavnik in daljši čas, kar 
običajno rezultira v delo 1-4 let. Prvič, študent, ki dela polni 
delavnik, ne more študirati in študent, ki študira, ne more de-
lati polnega delavnika. Logično. Ker pa je prioriteta mnogih 
posameznikov zaslužek in potencialna zaposlitev čez nekaj 
let, večina študentov posledično na stranski tir postavi študij 
zavoljo dela. In četudi država nekaterim omogoča finančno 
podporo v obliki štipendij in nam drugim finančno zaledje 
nudi mamina denarnica (običajno v smislu: ne skrbi za denar, 

dokler se šolaš bomo poskrbeli zate), na koncu le ni težava 
v želji po zaslužku. Seveda je fino zaslužiti evro ali dva za 
poletne počitnice in petkovo pivo, a tu so bolj pomembne 
izkušnje. Dejansko je izkoriščevanj študentske delavne sile 
prišlo do točke, ko je skoraj edina možnost za začetek kariere 
ta, da študent pavzira ali ne zaključi študija in si raje kupi 
status, da bo lahko celo leto delal pri željenem delodajalcu. 
In tu krivda ni na mladih, krivda je na strani delodajalcev. 
Če ti ne boš imel statusa in časa za polni delavnik, ga bo pa 
imel nekdo drug. Medtem ko se boš ti posvečal zaključku 
študija in izobraževanju na področju, ki bi moralo biti delo-
dajalcu v interesu, bo nekdo drug že delal za podjetje. Ver-
jetno tvoj sošolec, le da bo on študij zaključil 4 leta kasneje 
(če ga sploh bo) in nato morda dobil službo, medtem ko 
boš ti, ki si ravnal kot ti veleva sistem ter starševska modrost, 
brezupno iskal zaposlitev. Zaposlitve pa nikakor ne boš 
dobil, ker nimaš dovolj izkušenj ali pa delo, za katerega si 
se izobraževal, že opravlja študent, ki podjetje stane manj. 

In kaj lahko mladi storimo v dani situaciji, ki je zaznamov-
ala našo generacijo? Moje osebno mnenje je ukinitev 
študentskega dela oziroma omejitev. Mladi smo že imeli 
možnost podpreti malo delo, a so nam bila bolj privlačna 
opravičila od pouka v času protesta proti. Kar se mi zdi nuj-
no, je omejiti količino ur študentskega dela. Študentsko delo 
bi moralo biti vezano na priložnostna dela in priložnosti 
zaslužek, saj naj bi študent večino časa posvetil študiju. V 
primeru, da gre za strokovna dela, naj se razpišejo plačane 
prakse. In katerokoli delo, ki bi presegalo predpisan maksi-
mum delovnih ur ali se ne kvalificira kot strokovna praksa, bi 
moralo biti delo z pogodbo oziroma redna zaposlitev. 

 Gaja Pretnar

En status študenta, prosim! 
Teče zadnji mesec študijskega leta, ko študent Miha izve, da ni opravil 
manjkajočega izpita letnika, ki ga ponavlja. Istočasno študentki Špeli zavrnejo 
prošnjo za podaljšan absolventski staž. Hkrati se v Sloveniji odvija še tisoč 
raznolikih scenarijev z istim izidom: študent se znajde pred dejstvom, da z 
naslednjim mesecem izgubi zdravstveno zavarovanje, možnost za študentsko 
delo in vse druge študentske ugodnosti. Nekaj dnevna splošna panika se zad-
nji teden oktobra poleže, ko vsi akterji omenjenih scenarijev prejmejo potrdilo 
o vpisu.   

Prvič, študent, ki dela polni 
delavnik, ne more študirati in 

študent, ki študira, ne more delati 
polnega delavnika.
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Ker je igra na prodajne police prišla že leta 2003, 
zaman pričakujemo, da točno sledi zgodbi R.R. 
Martina, kljub posodobljeni verziji igre iz leta 2011. 
Na romanu temelji predvsem zemljevid Zahodn-
jega, ki služi kot igralna plošča, in izbor plemiških 
hiš, ki jih igralci vodijo v bitko za prestol. Princip 
igre temelji na namizni igri Diplomacy iz 60-ih let 
prejšnjega stoletja, v kateri so se igralci pomerili 
kot strategi 1. svetovne vojne. Bistvena razlika je 
predvsem v tem, da je Igra prestolov mnogo bolj 
komplicirana.

Poleg igralne plošče, figuric, žetonov in raznih kart 
je v igralnem kompletu tudi zajetna knjižica z navo-
dili za igranje, pa tudi skrajšane brošure s povzet-
kom glavnih navodil, ki bi jih igralci lahko pozabili 
med igranjem. 

Igralci z žrebom določijo, kdo bo poveljeval kateri izmed 
šestih rodbin: Starkom, Lannisterjem, Tyrellom, Baratheon-
om, Greyjoyem in Martellom. Vsaka hiša ima v igri različne 
začetne pozicije in posebne sposobnosti. Zaradi različnih 
lastnosti je na spletu možno najti številne igralne strategije 
za posamezne hiše.  Cilj igre je, da igralec osvoji čim več 
ozemlja, na katerega je razdeljena igralna plošča. Ozemlja 
so označena v skladu z romanom, prav tako pa nekatera ob-
segajo gradove in omogočajo pridobivanje surovin. Zmago-
valec igre je tisti, ki prvi osvoji sedem gradov ali pa jih ima po 
desetih krogih igranja v lasti največ.

Pri osvajanju novih dežel igralcem pomaga vojska; v igri 
nastopajo štiri različne vrste figuric vojakov, tako pehotne 
enote kot tudi konjenice, oblegovalne naprave in ladjevje. 
Enote so različno močne, njihova moč pa je označena z 
eno ali dvema točkama. Vsak krog igre je razdeljen v več faz. 
Najprej igralci vojski sporočijo ukaze s polaganjem navzdol 
obrnjenih žetonov z ukazi poleg svojih enot. Navodila vojski 
razkrijejo v drugi fazi igre. Ukaze izvršijo v skladu s trenutnim 
vrstnim redom v vrsti za prestol, ki je odvisen od dotedanje-
ga uspeha v igri. Igralec lahko okupira še nezasedena ozem-
lja, lahko pa napade nasprotnikova. Tisti igralec, ki ima v pri-
meru napada na okupiranem polju enote z manj točkami, 
je poražen in se mora umakniti, lahko pa celo ostane brez 
napadenih enot.

Igra zahteva ogromno taktiziranja, saj morajo igralci za us-
peh zbrati zadostno število vojakov, ki jih lahko izurijo, če 
imajo v lasti dovolj gradov. Poleg tega so pri razvoju vojske 
omejeni tudi s količino surovin, ki jo lahko pridelajo na svojih 
ozemljih. Spopade med igralci Zahodnjega otežujejo tudi 
napadi belih hodcev, s katerimi se morajo igralci družno 
spopasti. Vlogo tega »sedmega« igralca, nočnega kralja, 
nadomešča kupček premešanih kart, na katerih so nave-
dene akcije sovražnika z druge strani zidu.

Igra v teoriji omogoča približno pet ur zabave in taktiziranja 
trem do šestim igralcem, v praksi pa je za optimalno izkušnjo 
res potrebno vseh šest igralcev. V primeru manjšega števila 
igralcev se igra prehitro konča, ker je na razpolago preveč 
prostega ozemlja. Sam sem se pomeril s še štirimi soigralci in 
večer najprej začel s poslušanjem uro dolgega poljudnega 
predavanja o pravilih. Spopada je bilo po napetem začetku 
konec po dobri uri igranja, ravno ko sem dojel večino 
važnejših pravil. Igra je res zahtevna in vzame veliko časa, 
strateškega razmišljanja in spletkarjenja, hkrati pa traja, da 
igralec osvoji njena pravila. Zato je primerna predvsem za 
stalno zasedbo šestih igralcev, saj bitka za železni prestol 
šele pri dovolj igralcih postane res razburljiva. Tako da ver-
jamem izkušenim soigralcem, da peturni spektakel mine, 
kot bi trenil. Kljub vsemu obstaja dokaj resna slabost, saj 
igralni komplet ni ravno poceni.

Igra prestolov
Kljub obetavnemu naslovu se žal nisem dokopal do spoilerjev osme 
sezone priljubljene televizijske serije, ampak želim komentirati še en način 
predstavitve omenjene sage. Gre za istoimensko namizno igro, ki je bila 
javnosti predstavljena že kmalu po izidu prve knjige serije Igra prestolov, širok 
prodajni uspeh pa so z igro dosegli šele v zadnjem času, predvsem zaradi 
velike popularnosti serije.

 Vid Primožič

  Aljaž Repnik

PLUSI:

MINUSI:

OCENA:

• vojni spektakel

• zmaga najboljši strateg

• majhen vpliv sreče

• dolg čas igranja

• v praksi potrebnih točno šest igralcev

• ogromno pravil

• dolg čas učenja

• igra ni poceni

• potrebno veliko časa

6,8 /10
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V nedeljo dopoldne (če smo iskreni bolj opoldne) smo se 
nabasale v avto in se odpeljale proti Štajerski. Pot je bila kot se 
spodobi zapolnjena z iskanjem radio postaj, ki uspešno lovijo 
na avto radiu, saj je CD predvajalnik že leta polomljen, ob tem 
pa je vseskozi tekel pogovor o vsem mogočem. Vmes smo 
tudi navijale za tekače na maratonu, ki smo za trenutek videle, 
ko so tekli nad obvoznico. Še danes sem prepričana, da jim 
je naše navijanje pomagalo lažje priti do cilja. In kot bi mignil 
smo prišle – pa ne do Maribora, ampak do naše prve posto-
janke, ki je za nas postala stvar navade. Ustavile smo se na 
bencinski črpalki, kjer smo si privoščile vedno dražjo coffee to 
go. Ampak navada je železna srajca, me pa smo večni odvis-
niki od kave. Po tem krajšem postanku, kjer smo nove moči 
pridobivali vsi, tako me kot naš štirikolesnik, smo se odpravile 
do končnega cilja.

Ko smo prispele smo seveda, kot vsak izgubljen turist, najprej 
iskale čim cenejše parkirišče. In uspelo nam je, saj imajo za 
vikend okoli starega centra vsa parkirišča zastonj. Ko smo 
odkljukale prvo nalogo, smo se odpravile v iskanje primerne 
restavracije, saj smo bile že vse lačne in smo pred velikimi 
dogodivščinami potrebovale moralno podporo. Rožmarin, ki 
je bil priporočilo kolegice, je bil na žalost zaprt, zato smo se 
odpravile čez mesto in same iskale restavracijo, kjer bi se pod-
krepile. Po 20 minutah in posvetu s svetovnim spletom smo 
našle super restavracijo z burgerji Jack&Joe, ki jo priporočam 
vsem ljubiteljem noro dobrih burgerjev. Izjemno srečo smo 
imele, da je bila prosta še ena miza, saj so kasneje goste brez 
rezervacij odslavljali. Tudi pivo bi se prileglo in izbira je bila res 
pestra, a sem bila voznica, zato sem se temu izognila. K do-
bremu kosilu je pripomoglo tudi super vzdušje – sedele smo 
blizu Drave, vreme je bilo sivo, rahlo morbidno, občasno je 
bolj zapihalo, ampak nas v zatišju ni motilo. Vreme je kljub po-
mankanju sonca lepo zaključilo celotno podobo Maribora, ki 

je bil na ulicah v centru 
podobnem bolj mestu 
duhov kot pa drugemu 
največjemu mestu v 
Sloveniji.

Site in zadovoljne smo 
se odpravile nazaj v 
center in nadaljevale 
do Umetnostne galeri-
je Maribor - še eno 
priporočilo. In tako 
smo se v miru spre-
hodile po razstavi del 
Bojana Golije. Vsaka v 
svojem svetu smo si 
ogledale njegova dela 
skozi obdobja in debatirale, katera dela so nas navdušila. In 
navdušenja ni manjkalo, vsaka je našla nekaj zase. Umetnik 
ima zanimive grafike in tudi zanimivo pot ustvarjanja, ki nas 
je vse pritegnila, zato nam ni bilo žal dveh evrov, ki smo jih 
odštele za študentsko karto.   

Po uspešnem popoldnevu smo si pred odhodom domov 
zaželele še kavice. In odpravile smo se čez mesto do 
slaščičarne Ilich, kjer je ob kavi že uživala prijateljica, ki se nam 
ni mogla pridružiti, saj se je s svojim študentskim domom 
odpravila na potep, prav tako kot me v Maribor. Bilo je le 
smešno naključje, da smo bili vsi tam na isti dan. Slaščičarna 
je bila tako paša za oči kot tudi popotovanje za brbončice, saj 
smo si ob kavi privoščile tortico iz vitrine, ki je takoj ob vstopu 
pritegnila pogled, saj je bila polna prelepih in okusnih tort in 
peciv. 

To je bil super zaključek čisto prostega dneva, ko smo si vzele 
čas zase, si ogledale nekaj novega, ugotovile kam je treba 
na super burgerje in tortice in kje so najbolj kul kustosinje v 
galeriji. Odkrile smo tudi, da je vedno pametno imeti kapo v 
nahrbtniku ter da vendarle obstaja možnost, da bo parkirišče 
čez vikend zastonj.

 &    Eva Bernard 

Maribor
Le kam se odpraviti na dnevni oddih? Pri odločitvi je treba upoštevati še 
študentske, običajno ne preveč sijoče finance. Po krajši razpravi s kolegicami 
smo se odločile, da je naša končna točka Maribor. Na seznamu je bil že dlje 
časa, vedno prestavljen na pozneje, tokrat pa smo se končno odpravile. 

IZLET

Site in zadovoljne smo se odpravile nazaj 
v center in nadaljevale do Umetnostne 
galerije Maribor - še eno priporočilo.

Predbožični izlet  
v Salzburg
23.12.2017

8eur člani / 15eur nečlani

Prosta mesta kopnijo hitreje kot 
Triglavski ledenik, zato se hitro 
prijavi na Info točki KŠK!

Več informacij na  
www.ksk.si
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Čeprav se novica zdi nekoliko za lase privlečena, ne moremo 
mimo dejstva, da se je na letošnjo noč čarovnic v največji 
slovenski vasi dogajalo nekaj čudnega. O tem so pričali krogi 
in vzorci, ki so se pojavili na travniku v bližini avtoceste. Ob 
bivši pohištveni trgovini sta se pojavila krog in kvadrat iz 
požgane trave v velikosti 23 in 47 metrov. Omenjena vzorca 
sta se pojavila skupaj s požarom. Po več prestrašenih klicih 
mimoidočih je bila na pogorišče napotena ekipa gasilske 
brigade Kranj. Ob prihodu na teren so gasilci ugotovili, da 
je gorela trava, prepojena z nekakšno vnetljivo snovjo. Kljub 
temu gašenje ni bilo potrebno, saj je požar še pred priho-
dom gasilcev pogasil dež. Gasilci, ki so bili napoteni na in-
tervencijo, so nam potrdili, da je bil požar nenavaden, saj je 
gorelo le v obliki vzorcev. Vendar pa se po njihovih besedah 
z nenavadnim pojavom niso pretirano ukvarjali, saj so morali 
na naslednjo intervencijo zaradi vnete buče za noč čarovnic.

Požar, ki bi lahko nastal tudi zaradi vandalizma, ne bi zbudil 
takšne pozornosti, če se ne bi oglasile priče, ki so vso zgodbo 
še dodatno zapletle. Prej omenjena M. G. je policistom, ki so 
prihodnje jutro prišli zbirat informacije o požaru, zatrdila, 
da je na dotičnem travniku videla pristati nekakšen leteči 
krožnik. Poleg njega naj bi pristalo še eno manjše plovilo. V 
svojem pričevanju ni osamljena, saj je kar nekaj domačinov 
poročalo o nenavadnih modrih lučeh in hrupu, ki sta se po-
javila med drugo in tretjo uro zjutraj. To se ujema s časom 
odhoda domnevnih obiskovalcev, kot ga je opisala M.G. 

Po njenem pričevanju se je vse sumljivo dogajanje začelo 
okoli enajste ure zvečer, ko je na nebu opazila sumljive luči, 
ki so se vedno bolj bližale. Okoli polnoči sta s pomočjo padal 
pristala oba modula domnevnega vesoljskega plovila. Po 
obliki naj bi bila podobna stožcu ter kocki, prebarvana pa 
sta bila v srebrno-sivo-črn kamuflažni vzorec. Po desetih 
minutah mirovanja naj bi se iz večjega plovila izkrcalo se-
dem pritlikavih postav oblečenih v zlato folijo. Najprej naj bi 
pospravile padala, nato pa so z nenavadno hojo v spiralah 

prečesavale okolico. Okoli enih zjutraj so po pričevanju 
očividke postave iz plovila prinesle prozorno kapsulo, v kat-
eri naj bi bil otrok, ki so ga nezemljani iz Šenčurja ugrabili 
dan poprej. M.G.  nam je potrdila, da je šlo res za mladolet-
nika iz Šenčurja, za katerega je prepričana, da je bil žrtev 
ugrabitve. Kljub temu o dogodku ni obvestila policije, ker je 
menila, da si je omenjeni osnovnošolec ugrabitev zaslužil. 
Nesrečnik se ji je zameril, ker naj bi venomer razgrajal po vasi 
in očividki uničeval rože na vrtu. Gospa je policijo in gasilce 
obvestila šele ob nastanku požara, ker bi saje v zraku lahko 
slabo vplivale na njeno solato. Požar naj bi nastal okoli druge 
ure, ko so vesoljci vzleteli z obema ploviloma. 

Kljub vsemu se v zgodbi pojavljajo številna neskladja, saj naj 
ob tem času v Kranju z okolico ne bi bil pogrešan noben 
otrok, hkrati pa bi vsakršno vesoljsko plovilo morali opaziti 
v kontroli zračnega prometa, ki ima v bližini na Letališču 
Jožeta Pučnika na Brniku postavljen radar. V kontroli so nam 
zagotovili, da v omenjeni noči niso opazili nič nenavadnega. 
To pa ni utišalo teoretikov zarot, ki menijo, da so nezemljani 
izbrali Šenčur prav zaradi močnih radijskih signalov, ki jih 
sprejemajo z Brniškega letališča. 

Kljub temu je zgodba vsaj za zdaj dobila pravni zaključek, 
saj so kriminalisti s kranjske policijske uprave ugotovili, da je 
zagorelo zaradi samovžiga sena, očividko M.G. pa so kmalu 
po pogovoru z nami hospitalizirali. Zaradi varstva pacien-
tovih pravic dogodkov ne komentirajo, dodajajo pa, da 
moramo biti pozorni na morebitno nenavadno obnašanje 
ljudi v svoji okolici.

 St. Weed

  Wikimedia Commons 

So Šenčur res obiskali nezemljani?
Kljub oddaljenosti naših krajev od centra svetovnega paranormalnega doga-
janja v Arei 51 v Novi Mehiki, so zloglasni Šenčur očitno obiskale za zdaj še 
neznane življenjske oblike. Neuradno naj bi v Šenčurju v noči z 31. oktobra na 
1. november pristala dva neznana leteča predmeta, ki ju je na lastne oči videla 
domačinka M.G. 

Kljub temu o dogodku ni 
obvestila policije, ker je 

menila, da si je omenjeni 
osnovnošolec ugrabitev 

zaslužil.  
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Zveni kot:
Nekje med Arctici in Fooji.

Za ljubitelje:
Arctic Monkeys, The Black Keys, Linkin Park

Priložnost uživanja: 
Festivalska evforija. 

Sledeč trendu manjšega števila ljudi v bendu, 
sta se tudi Ben in Mike iz Essexa (to je nekje 
pri Londonu) odločila, da je dva dovolj velika 
številka za uspeh. S pomočjo tehnološkega 
napredka in očitnega talenta v pravem 
momentu se je njuna samozadostnost tudi 
izplačala. Mar ni vse bolje v dvoje? Da sem 
ju šele sedaj vzel pod drobnogled, ni nobeno 
naključje, kajti ravno pred kratkim sta izdala drugo 
plato z naslovom How Did W Get So Dark? Glede na 
to, da je ta druga, se nekje skriva tudi prva. Tista se kliče 
kar Royal Blood. Bendu lahko že pripišemo kar mainstream 
slavo, saj je zajahal val na katerem je surfal tudi Arcticov AM 
in Foojev dokumentarec in vse ostalo, kar je zopet vrnilo 
rock na glasbeni zemljevid. Čeprav po mojem mnenju ta 
nikoli ni odplaval daleč. Za Royal Blood ste sigurno že slišali, 

saj že par let poskakujeta po festivalskih odrih, tudi večjih in 
to v samih prime time slotih.

Rock, ki ga ustvarja ta dvojec, je precej težko definirati, a 
lahko bi rekli, da gre za indie blues rock z dodatnim udarcem. 
Zanimivo, da nekaj okličemo za indie, čeprav je popolnoma 

komercialno, kajne? Pa vseeno. Pri komunikaciji svojega 
glasbenega sporočila Ben in Mike uporabljata zgolj 

dva instrumenta – bobne in bas kitaro. Bas ima 
vseskozi zelo močno distorzijo in ga precej 

žge, zato lahko med vrsto definicij zlahka 
dodamo tudi hard rock. Pa kljub vsemu 
njuna celota zveni kot pravi petčlanski 
band, ki mu ne primanjkuje riffov, spevnih 

refrenov, udarnih bobenskih in basovskih 
linij. Nikjer nobenega kitarista ali klaviaturista, 

celoten zvok je ustvarjen le s pomočjo teh dveh 
inštrumentov. Melodije so preproste, besedila 

tudi, komadi spevni (veliko jee-jev in aa-jev), skratka 
gre za pravo komercialno rock bombo, ki se je popolnoma 
upravičeno usedla na vrh lestvic. 

Obvezno slušno gradivo:

Lights Out

Nova glasba: Royal Blood

Po dnevnem ogledu mesta sem se še posebej veselil 
ponovnega druženja s starimi kolegi, ki sem jih tri leta 
nazaj spoznal na gledaliških delavnicah v Smederevu. 
Kontaktiral sem prijatelja Pavla, ki je skupaj zbobnal staro 
ekipo. Z Evo sva tako malo pred sedmo prišla »kod 
konja«, pred najbolj znanim beograjski spomenik, 
kjer smo bili dogovorjeni. Hvala bogu, da 
smo začeli malo bolj zgodaj, drugače bi bili 
ogledi, ki so sledili naslednji dan, kar malo 
prevelika obremenitev za neprespano telo. 
Najprej je prišel Pavle, za njim pa še vedno 
nasmejani dvojčici Milena in Jovana. Kako 
smo se objemali, ko smo se spet videli po treh 
letih! Bil je hladen ponedeljek, vendar so bili 
vseeno vsi lokali v središču zasedeni, zato smo 
se odpravili v staro sindikalno zgradbo, ki je imela 
v sedmem nadstropju majhen zakajen lokal. Lokal mi je 
bil takoj všeč, toda fantje po navadi ne ocenjujemo lokalov 
po ambientu, ampak po ceni piva. Ta mi je bila še ljubša. 
Snidenje in dobra atmosfera sta nas spodbudili, da smo 
začeli kar zagreto. Malo me je šokiralo, ko so lokalci ob vsej 
možni izbiri piva naročili Laško. In tako smo sredi Beograda 

Slovenci pili srbsko pivo, Srbi pa slovensko. Pivu se je kasneje 
priključila tudi izvrstna domača medovača in ugotovili smo, 
kako dobro gresta skupaj. Zato smo, pa čeprav Srbija nima 
morja, napravili nekaj podmornic. Začele so padati zanimive 

debate in po tretjem pivo sem ugotovil, kako dobro 
mi gre srbščina. Prej tega sploh še nisem opazil. 

Verjetno je bila še vedno dokaj polomljena, 
toda sam sem bil nanjo kar ponosen. Nekje na 
sredi se nam je pridružila tudi Nina in seveda 
smo jo vsi z navdušenjem sprejeli. Začela se 
je faza izmišljanja težko izpeljivih projektov 
in filozofiranja. To po navadi sporoča, da 

se večer bliža koncu. Spili smo dovolj, da je 
prijazni natakar na koncu prišel do nas in nam 

izrekel še zlate besede, ki jih na sončni strani Alp 
ne slišiš več pogosto: »Kuća časti!«. In tako nam je 

prinesel še eno šilce domače slivovice. Seveda se nismo 
pretirano upirali. Tako smo se počasi poslovili, Eva, Nina 
in jaz pa smo se še odpravili na giros. Klasičen zaključek 
beograjskega večera. 

 Rok Škrlep

Žur: Beograjski žur z medovačo in  
točenim Jelenom 
Ob koncu meseca smo se z boljšo polovico in njeno družino odpravili v srbsko 
prestolnico na kratek oddih. Z izbiro destinacije kar zadeli. Le slabih šest ur 
vožnje in že si v povsem drugačnem okolju - ob bogati zgodovini, lepih stavbah 
in, kar je najpomembneje, ob poceni čevapčičih in pivu. 

 Rok Artiček
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Prelahko se mi je zdelo brskati za available in your country. 
Kako neživljenjska je šele privrženost maratonskemu zijanju 
v ekran celo noč. Več zaporednih noči. Edino, izjemoma in 
res izključno Stranger Things so se v moji kratkotrajni 
karieri Netflix štuljenja na računu brata bestice z 
Erasmusa (uporabne vezi) izkazale za vredne 
totalnega porušenja bioritma.
Nimam pojma, kako so me priklenili 
nase z grozljivo znanstveno fantastiko 
in dogajanjem v Ameriki osemdesetih. 
Zgodba v izmišljenem mestecu se 
osredotoča na izginotje dvanajstletnika 
med navzkrižjem nadnaravnih dogodkov, 
povezanih z deklico nečloveških moči, ki 
skupini radovednih fantičev pomaga iskati 
prijatelja. Pobeg iz laboratorija, kjer se ukvarjajo 
z znanstvenimi raziskavami, vpliva na vsakdanjik 
vpletenih družin, ki se z oči v oči srečajo s pošastjo. 
Odkritje druge dimenzije Upside Down, sprevržene, hladne 
vzporednosti, zadene z nepričakovano ostrino, k čemur 
prispeva pristna karakterizacija oseb. Njihova preprostost 
je nostalgična, igre s plastičnimi dinozavri in zanimanje za 

naravoslovje osupljivi. Nostalgično vzdušje sta producenta 
(Duffer Brothers) potencirala z brnenjem stacionarnih 
telefonov, snemanjem s kasetofoni, trgovinami, ki še niso 

samopostrežne in okornimi avtomobili. Humor je 
odkritosrčen, nič škodoželjnega ne more odtujiti 

junakov. Srhljiva atmosfera je hkrati podprta 
z odlično igro, izvirno glasbo in občutkom, 

da smo se znašli v še eni mojstrovimi, 
križancem med dvema Štefanoma - 
Spielbergovo fantastiko in trilerjem 
Stephena Kinga. 
Serija Stranger Things je še en dokaz, da 

retro pali. Do druge sezone, ki se je pojavila 
na letošnjo noč čarovnic, je odštevalo 

ogromno oboževalcev. Halloween je v 
realnosti sovpadel z dogajalnim časom 

1984, približno leto dni po dogodkih iz prvih 8 
enournih delov, ki so trajno zaznamovali protagoniste. 

Willov posttravmatski stres drži v napetosti mestece in vodi 
v razkrivanje zarote, ki naj raste še vsaj v naslednji obljubljeni 
sezoni.

 Urška Gabrič

Serija: Stranger Things
Nihče več se z mano ne pogovarja o literaturi. Se pa o serijah in na začetku 
so se mi zdele drugorazredne, priznam. Zakaj sploh vztrajati pri črevi sedmih 
sezon, če lahko v dveh urah izvlečeš kaj iz kvalitetnega filma? 

To je najverjetneje prva knjiga, ki sem jo kupil zgolj zato, 
ker ima lepe platnice. In ker je posvečena Tesli, seveda. 
Tretja izdaja knjige je na voljo v broširani vezavi in 
v omenjeni zbirateljski ediciji, vezani v usnje s 
srebrno obrobljenimi stranmi. Posledično je 
zato primerno dražja.
Vsebinsko se avtor in  urednik Thomas 
Commerford Martin za razliko od 
podobnih piscev ni osredotočal na 
teorije zarote, ki obdajajo tega izumitelja. 
Namesto tega se je bistveno bolj 
strokovno lotil popisovanja njegovih 
izumov. Prav delitev na različna področja 
Teslovih iznajdb predstavlja rdečo nit v 
knjigi, ki v sklepnem delu postreže z izbranimi 
citati in članki izpod peresa samega Nikole Tesle.
S knjigo je avtorju uspelo napisati nekakšen hibrid med 
biografijo in poljudnoznanstveno knjigo, ki je lahko bolj 
relevantna protiutež številnim manj strokovnim pristopom. 
Kljub temu bi jo priporočil tudi vsem zagretim članom kulta 

Nikole Tesle. Vsaj v tujini ima Tesla kar nekaj pristašev, ki ga 
označujejo za preroka in ga, po pričevanju spleta, aktivno 

častijo. Prav tako pa obstaja število teoretikov zarot, 
ki jim pri Tesli nikoli ne zmanjka gradiva. Med 

najbolj sočne paranormalne pojave brez 
dvoma sodita Filadelfijski eksperiment, kjer 

so znanstveniki po navodilih Tesle naredili 
vojaško križarko nevidno in jo teleportirali 
naprej in nazaj skozi čas in nepojasnjena 
Tunguska eksplozija, kjer je bila uničena 
ruska tajga v krogu 30 km, kljub temu, da 
je bil Tesla takrat 1200 km stran.

Prav vsem pristašem t.i. free energy, ki jo 
je poskušal širiti Tesla, bo knjiga neke vrste 

sveto besedilo, ki vsebuje resnice o njihovem 
preroku in rešitelju. Vse nepoznavalce pa bo 

najverjetneje navdušila nad utemeljiteljem izmenične 
napetosti, ki ga tudi pri nas radi vzamemo za svojega. Pri 
branju pomaga osnovno predznanje.

 Vid Primožič

Knjiga: The Researches, Inventions and 
Writings of Nikola Tesla
Slovenske knjižne police je po dveh letih iz ZDA dosegla faksimila izdaje 
uspešnice iz leta 1984, posvečena Nikoli Tesli, izumitelju za tretje tisočletje. 

Od izida prvenca do danes se jim je zgodilo marsikaj. 
Doživeli so več show-case festivalov in drugih nastopov v 
tujini, vmes je večina banda iz najstniških let prešla 
v zgodnja dvajseta, vso to popotovanje pa so 
popisali z novim studijskim izdelkom, ki so ga 
poimenovali Wolkenfabrik.
Tovarna v oblakih ali, v nekoliko 
prenesenem pomenu, tovarna sanj 
prinaša deset novih pesmi, ki vsaka po 
svoje popisujejo dogajanje v bandu v 
preteklih letih. Kar nekaj pesmi smo sicer v 
preteklosti že slišali na koncertih, predvsem 
komad Vede premikanja je požel ogromno 
simpatij tako s svojo koncertno izvedbo kot 
tudi z videospotom, ki so ga posneli letos. Sicer 
se album nekoliko razlikuje od prvega in se, ko ga v 
celoti poslušaš, res zdi, da te kar malo potegne v oblake in 
sanje. Kombinacija kitarskih vložkov Domna Dona Holca, ki 
se ves čas poigrava z menjavami med visokimi in nizkimi toni, 

ter glasu Mance Trampuš kar precej pripomore k temu. Brata 
Prašnikar s svojo ritem sekcijo še zapolnita celoto. Predvsem 

se to sliši pri pesmih Sierra (osebno najljubša), Filmska, 
Kitten on a Journey in What the French Really 

Said, ko se res lahko kar malo zasanjamo.
Po drugi strani pa najdemo na albumu 

tudi ostrejše komade, ki nas potegnejo 
iz sanj nazaj v realnost, kot na primer 
Oxygen Thief in Remain Silent, tudi z 
močno sporočilno noto. Razlika se kaže 
tudi v načinu petja, ko Manca besedila 

bolj pripoveduje kot poje. Potem pa je 
tu še prej omenjeni Vede premikanja, ki te 

obenem zresni in pošlje skoraj v nek trans 
(predvsem na koncertu), kar ga v zadnjem času 

uvršča med najbolj zaželene koncertne komade.
Wolkenfabrik lahko označimo za zelo dovršen album in zato 
z veseljem čakamo na prihodnji razvoj banda. 

 Luka Stare

Album: Koala Voice – Wolkenfabrik
Zasedbo Koala Voice smo v zadnjih letih, po izidu njihovega prvenca Kanga-
roo's a Neighbour, precej dobro spoznali. Tudi v Kranju, kjer skoraj tradicio-
nalno nastopijo na poletni prireditvi Rolka, videli pa smo jih tudi na letošnjem 
Tednu mladih. S svojim živim nastopom si že od začetka delovanja vztrajno 
nabirajo vedno več publike.

Središčni lik je pisatelj Ned Weeks (Mark Ruffalo). Ob 
praznovanju rojstnega dne se do takrat popolnoma 
zdravemu slavljencu, Nedovemu dobremu prijatelju 
Craigu (Jonathan Groff ), opazno poslabša zdravje. 
Med vožnjo domov Ned v časopisu prebere 
o redkem raku, ki je bil diagnosticiran 
pri 41 homoseksualcih in se sestane z 
zdravnico, ki se je lotila preiskovanja te 
nove bolezni, Dr. Brookner (Julia Roberts). 
Ker je heteroseksualna družba skoraj 
popolnoma neodzivna na njene prošnje 
in odkritja, se dr. Brookner obrne na 
Neda, da bi ji pomagal pridobiti vsaj malo 
nadzora nad situacijo. 
Ob težko pričakani opustitvi pregona 
homoseksualnosti številnih ameriških držav 
v sedemdesetih je postala hiperseksualnost 
pomemben del proslave spolne osvoboditve LGBT 
družbe. Ker ni bilo nevarnosti zanositve, prav tako pa tudi ne 
visoke osveščenosti o spolno prenosljivih boleznih, se zaščite 
praktično ni uporabljalo. Dr. Brooknerjevi se zdi, da bi bil ta 
“rak” lahko spolno prenosljiv in z Nedovo pomočjo pozove 
geje, naj začasno prenehajo s spolno aktivnostjo, vendar ta 
poskus prejme zelo negativen odziv. 

Ned z Bruceom Nilesom (Taylor Kitsch), Mickeyem Marcusom 
(Joe Mantello) in Tommyjem Boatwrightom (Jim Parsons) 

ustanovi organizacijo Gay Men’s Health Crisis, ki zbira 
sredstva za nadaljnje raziskave, ozavešča javnost o 

bolezni in nudi svetovanje za obolele. Medtem 
ko vsi njihovi pozivi oblasti, naj se že odzove 

na tragedijo in finančno podpre raziskave, 
naletijo na gluha ušesa, so aktivisti 
prisiljeni opazovati, kako vedno večje 
število prijateljev in znancev podlega 
bolezni. 
Film je mojstrsko odigran in zrežiran ter se 

ne obremenjuje z lažnim prikazovanjem 
antagonistov v dobri luči - Ronald Reagan 

ni spregovoril o AIDS-u vse do leta 1986, 
do takrat pa je za virusom umrlo že na tisoče 

Američanov. Nemočnost aktivistov in zdravnikov, 
da bi ustavili virus, ter neprestano umiranje vseh njihovih 

bližnjih izzove v še najbolj hladnokrvnem gledalcu grozljiv 
občutek obupa. Film zagotovo ni primeren za ogled na 
prvem zmenku ali za družinsko sprostitev na petkov večer, 
je pa sigurno dober za spoznavanje z zgodovino človeštva in 
krepitev empatije do sočloveka.

 Tajda Perne

Film: The Normal Heart
Tragična ameriška drama The Normal Heart (2014) v režiji Ryana Murphyja, 
prirejena po istoimenski gledališki igri Larryja Kramerja iz leta 1985, nam 
prikazuje izbruh HIV-AIDS krize v zgodnjih osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja ter njen katastrofalen vpliv na življenja LGBT posameznikov.
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SESTAVILA 
MATEJA 

ZAPOREDJE 
ČRK 

KLAVEC ALI 
POMOČNIK 
PRI KLANJU 

PRAŠIČA 
ZAPOR ČASOVNI 

TERMIN 
ŽOGA, 

VRŽENA IZ 
IGRIŠČA 

ZAPIK 
ŽLEZA, KI 
IZLOČA  
ZNOJ 

NASPROTJE 
NOČI 

AKVARIJSKA 
RIBICA      

ZORAN 
DRAGIĆ 

  
ANGL. IGRAL-

KA JILL 

BOROV  
LES         

ELEKTRIČNO 
NEGATIVNI 
OSNOVNI 

DELEC 
        

ZVIŠAN  
TON C 

   
RASNO 
RAZLI-

KOVANJE 

EVA JURCA 
  MESTECE  

V IRANU ZAKLJUČENO 
OZEMLJE 

ČEŠKO 
ŽENSKO IME 

         

ZAPIK RIBIŠKA 
MREŽA 

STROJ ZA 
TROSENJE 

GNOJA 

ŠIFRA 
    

FRANCOSKI 
IGRALEC 
DELON 

     
PREČNI DROG 
V KOZOLCU 

IZDELO-
VALEC 
STRUN 

       

NEJASEN 
OBRIS 

     
ŠP. IGRALKA 

CRUZ 

DOLGOREPA 
PAPIGA      

GRŠKI PESNIK (PINDAROS) 
      

SOPHIA 
LOREN RAZBOJNIK 

DOMAČA 
ŽIVAL     

OZKA POT  
ZA PEŠCE      

DALMA-
TINSKO 

ŽENSKO IME 
ZRELOSTNI 

IZPIT 
MAKE-

DONSKO 
MOŠKO IME SKANDIN. 

MOŠKO IME 

ZAPIK 

AM. IGRALEC 
SYLVESTER 

        

JAP. NABIRAL-
KA BISEROV 

   
DVIGANJE 

MOR. VODE 
NEM. SMUČ. 

MARTINA 

REKA V 
ITALIJI      

SEMENIŠČE 
       

FRNIKOLA 

ENAKI ČRKI   

SL. SKLADA-
TELJ ANDY      

VELIKO 
REŠETO     

JUDOVSKI 
KRALJ 

MLEČNI 
IZDELEK 

HRVAŠKA 
NAFTNA 
DRUŽBA 

   

LASTNOST 
SIVEGA 

      

22.  IN 15. 
ČRKA ABC 

  
19. IN 15. 

ČRKA ABC 
ANDREJ 
PRAZNIK 

LEPOTNA 
KRALJICA     

TANKA 
KRVNA  
ŽILICA 

        

AFRIŠKA 
JEZIKOVNA 
SKUPINA 

    ZRAK 
(NAREČNO)     

OZEK 
USNJEN 

TRAK 
   

 

KRIŽANKA

Nagradna križanka
Geslo prejšnje križanke je bilo cvetoči kaktusi  – s pravilnim odgovorom sta si nagradi 
priborila Ksenija Čebašek in Žan Šter. Nagrajenca bosta nagradi prejela po pošti. Rešitev 
tokratne križanke nam sporočite na www.zapik.si, najkasneje do 15. decembra. 

TEST

Tajda Perne

Določi svojo krvno skupino!
Če pravkar prebiraš tale odstavek, imaš verjetno tudi srčni utrip. Ta ti po žilah 
poganja nekaj litrov krvi, ki se glede na prisotnost antigenov uvršča v eno izmed 
štirih krvnih skupin AB0 sistema. Seveda bi to krvno skupino lahko ugotovil/a 
z medicinsko odobrenimi testi in ne bi tvegal/a smrti zaradi aglutinacije krvi - 
vendar pa je mnogo lažje rešiti totalno zanesljiv in relevanten osebnostni test 
v brezplačni študentski reviji in ob prezgodnji smrti pokazati farmacevtskemu 
lobiju, kdo je pravi zmagovalec.

1. S katerim pecivom se najlažje identificiraš?
a) S potico: sem prvak, a boleče dolgočasen/a.

b) S kremšnito: sem priljubljen/a, a rahlo ogaben/a.

c) S prekmursko gibanico: sem večplasten/a, a preveč 
“ekstra”. 

d) Z buhtljem: uživam v polivanju ljudi z marmelado.

2. Kdo je najboljši avtor slovenske moderne?
a) Oton Župančič.

b) Josip Murn.

c) Dragotin Kette.

d) Ivan Cankar.

3. Kateri slovenski praznik je najbolj zabaven?
a) Prešernov dan (8. februar).

b) Praznik dela (1. in 2. maj).

c) Združitev prekmurskih Slovencev z matičnim 
narodom (17. avgust).

d) Dan državnosti (25. junij).

4. S sotrpini se odpravite rajat na veselico.  
S čim boste nazdravili?
a) Z jabolčnikom.

b) Z enim takratkim.

c) Z vinom.

d) S pivom.

4-7 TOČK: A
Si resen/a, odgovoren/a in potrpežljiv/a. Definicija za besedo “deloholik” je bila pisana s teboj v mislih. Si eden izmed tistih ljudi, ki med poletnimi 
počitnicami prebirajo učbenike za naslednje šolsko leto ali celo med absolventskim stažem prostovoljno obiskujejo predavanja. Da bi okrepil/a svoj 
življenjepis, se pogosto lotevaš neplačanih projektov in si povzročaš čir na želodcu. Zares sproščen/a nisi bil/a že od marca 2003. V skupinskih projektih 
si najbolj učinkovit/a na čelu skupine.

8-10 TOČK: 0
Si samozavesten/a, tekmovalen/a in ambiciozen/a. Imaš fizično prezenco, ki jo ljudje težko ignorirajo. Vedno rad/a poveš svoje mnenje, saj meniš, da 
je pot, po kateri ti hodiš, vedno najboljša. Nič te ne zbode bolj od nepravilne izgovorjave angleških besed ali napačne uporabe rodilnika. Si zelo glasen 
“backseat driver”, kar te je že kdaj spravilo v nerodno situacijo, ko si moral/a pot skoraj nadaljevati peš. Če v skupinskih projektih nisi na čelu skupine, 
si tisti posameznik, ki se prička s človekom na čelu skupine.

11-13 TOČK: B
Si kreativen/a, fleksibilen/a in dobrovoljček. Če bi bil/a izrek, bi bil/a “carpe diem”; če bi bil/a pravljični lik, bi bil/a Peter Pan. Ker ljudi, še posebej pa 
bližnje prijatelje, rad/a “vrtiš na ražnju”, si bil/a v življenju deležen/a že števila udarcev in klofut. Zaradi tvoje zabavljaške narave bi te marsikdo ocenil 
kot neidealno izbiro za življenjskega partnerja. V skupinskih projektih se najraje umakneš v ozadje in prepustiš delo drugim.

14-16 TOČK: AB
Si inteligenten/a, skuliran/a in nenavaden/a. Kdo bi celo rekel, da si ABnormalen/a. Še sam/a se včasih vprašaš, če res spadaš na ta planet. Poleg 
nenavadnega smisla za modo, ki bi bil lahko kos celo Lady Gagi, imaš še mnogo globoko nenavadnih in skorajda nepojasnljivih navad. Morda spiš s 
kruhom v ustih, morda se po svetu najraje premikaš s pomočjo svetlečih čevljev s koleščki, morda si celo prepričan/a, da Britneyina “Toxic” ni najboljša 
pesem vseh časov. V skupinskih projektih si običajno abnormalni pojav, ki ga skupina preučuje.

Točkovnik a b c d
1 1 3 2 4
2 2 4 3 1
3 3 1 4 2
4 4 2 1 3
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Stray Train

Riblja Čorba

Plavi Orkestar

Zlatko

Laibach

Tabu

Perpetuum Jazzile

Scorpions

Magnifico
 Agata

  Petar Stojanović

Ko se temperatura s prihodom novembra in 
decembra spusti pod tri stopinje, se za vas pravo 
življenje šele začne. Obožujete toplino avtobusov, 
ure na faksu postanejo veliko bolj zanimive, saj 
neresni študenti seveda ostanejo doma, s prijatelji 
pa se pogosto družite ob čaju ali kuhanem vinu. 
Uspehov na faksu sploh ne morete prešteti, pa 
se izpitno obdobje še niti začelo ni. Tako uspešno 
obdobje ne bo trajalo vse do avgusta, zato 
poskusite vse izpite opraviti že prej.

Vsako leto komaj čakate božič in obdarovanje, ki 
spada zraven. Nad tem pa so še bolj navdušeni 
člani vaše družine, ki jih prav vsako leto 
razveselite s pozorno izbranimi darili. Posebej pa 
pazite, da zaradi iskanja popolnih daril ne zaspite 
pri šolskem delu. To lahko vodi v velik stres, zaradi 
katerega se vam konec decembra obeta hud 
prehlad. Svetujemo druženje s terapevtskimi psi 
in nošenje volnenih kap.

Jesen in zima sta vaš čas. Že od tiste srede, ko 
so listi na sosedovem orehu postali nekoliko 
rumenkasto-rjavi, čepite pred kaminom, si pojete 
božične pesmi in čakate na dan, ko boste lahko 
poslali pismo Miklavžu ali Božičku (seznam imate 
seveda sestavljen že od maja). Že komaj čakate 
na otvoritev praznične okrasitve v Ljubljani in 
se v velikih trgovskih centrih (ki so po navadi 
okrašeni že od novembra) počutite kot doma.

V tem šolskem letu ste veliko svojega časa 
namenjali družini, ves čas ste preživeli doma in se 
z družino igrali karte in človek ne jezi se. Prijatelji 
bi vas, če se pač ne bi videvali v šoli, komaj 
prepoznali, zato je že čas, da se posvetite tudi 
njim. Na kavo povabite sošolca, s katerim se nista 
zares videla že celo poletje, z družbo pojdite v 
kino ali na roadtrip. Koristilo bi vam, če bi šli kdaj 
pa kdaj tudi ven na zrak in se posvetili še s šolo 
nepovezanim stvarem.

Že od samega začetka študijskega leta samo 
zabušavate in se sprašujete, kdaj boste tudi vi 
pridobili nekaj delovnih navad in motivacije. 
Poskusite se za dan ali dva zabarikadirati v 
knjižnico, telefon zaprite v sef in se posvetite 
samo učbenikom. Mogoče se motivacija čudežno 
pojavi tudi pri vas, kar lahko pričakujete nekje pred 
prvimi kolokviji. Pozabite na obšolske dejavnosti, 
raje se osredotočite na knjige in delo. Tek, plavanje 
in branje knjig si lahko privoščite tudi kdaj drugič.

Zima že trka na vrata, vas pa to niti najmanj ne 
moti. Uživate v mrzlem vetru, ki vas vsako jutro 
prijetno objame, ko povsem zbujeni čakate na 
jutranji avtobus. V šoli že dolgo niste bili tako 
sproščeni, saj se vam vse odvija kot po maslu. V 
zimskem času si boste našli tudi dušo dvojčico, 
s katero se bosta lahko stiskala pred kaminom. 
Dobro vam kaže tudi zdravje, saj vam hladen 
zimski zrak nadvse ustreza.

Samo da se temperatura spusti pod šest stopinj, 
vas že prav vse moti. Avtobus ni dovolj točen, 
ure na faksu niso dovolj zanimive (So kdaj zares 
bile?), prijatelji se vas zadnje čase ogibajo (tudi 
nam je njihovo obnašanje neznanka), profesorji 
so vas kar naenkrat vzeli na piko in podobno. 
Mogoče ni vse v vremenu. Poskusite se postaviti 
v njihovo kožo in kmalu boste ugotovili, da ste 
verjetno problem vi. Rešitev pride šele avgusta.

Slovite po svojem talentu za obdarovanje s 
slabimi darili. Mogoče letos pomislite, preden 
mami kupite tisto neuporabno plastično 
posodo, ki jo skoraj zagotovo že ima, očetu 
nogavice in bratu otroško sestavljanko (za katero 
je verjetno vsaj pet let prestar). Zdravje vam bo 
to zimo presenetljivo dobro služilo, pričakujete 
lahko le nekaj prehladov. Pazite se majhnih psov 
in poledenelih pločnikov, izogibajte se volni in 
kašmirju.

Vaš najljubši čas sta pomlad in poletje, zato se 
že zgražate ob misli na zimo. Prezirate ljudi, ki 
božične pesmi poslušajo več kot en teden pred 
prazniki, skupinsko pečejo piškote s preveč 
cimeta, na stojnicah kupujejo razredčeno 
kuhano vino in pišejo pisma Božičku. Praznično 
vzdušje ni za vas, večino decembra se pač 
obnašate kot zagrenjen starec. Mogoče bi bil 
čas, da se nekoliko sprostite. Konec koncev vas 
čaka kup daril.

Veliko časa v tem času namenjate prijateljem, 
vendar pozabljate, da so družinska darila po 
navadi še največ vredna. Obiščite babico (seveda 
se najavite dan ali dva prej, da lahko pripravi 
vaše najljubše piškote), pokličite teto ali pa 
čas preživite v ožjem krogu družine. Prav tako 
vam ne bi škodilo, da bi kdaj pa kdaj pospravili 
sobo, prepisali učno snov od sošolca (ker sami 
seveda pri matematiki samo manjkate) ali pa se 
pogovorili z bratom ali sestro.  

Letošnje šolsko leto ste začeli z veliko vnemo, 
za katero pa morate še naprej skrbeti, da ne 
bo kmalu izginila. Izogibajte se situacijam, ki bi 
vas lahko zapeljale v zavlačevanje, obsežnim 
študentskim zabavam in sprehodom v parku. 
Motivacija bo tako ostala na višku vsaj do prvih 
kolokvijev. Sicer pa imate poleg faksa ali šole 
preveč časa, vpišite se v katero od prostočasnih 
dejavnosti, priporočamo borilne veščine ali šah. 
Junak meseca: Tom.

Zima že trka na vrata, vi pa še vedno stokate 
po poletju. Sovražite mraz, še posebej ko vas že 
navsezgodaj reže leden zimski veter, ko se še 
povsem zalepljeni počasi premikate proti avtobusni 
postaji. Tudi v šoli se pozna zimski depresivni duh, 
saj vam probleme dela tudi športna vzgoja. Tako v 
zimskem času raje ostajate zabarikadirani v svojo 
sobo, kjer termostat naravnate na prijetnih 30 
stopinj. Pazite na svoje zdravje, saj vam steklena 
krogla napoveduje sezono gripe in prehlada, 
kateremu boste prav gotovo podlegli.

Oven Bik Dvojčka

Rak Lev Devica

Tehtnica Škorpijon Strelec

Kozorog Vodnar Ribi

ZA LUNO

Kurzschluss Live: Dubioza 
Kolektiv 
16. november, Gospodarsko 
razstavišče 
18 €

Bad Copy (SRB) 
18. november, Trainstation SubArt 
12 €

Riblja Čorba 
18. november, Dvorana Stožice 
od 30 € naprej

Čudežna Polja 
18. november, KluBar 
early bird 5 €, kasneje 6 oz. 7 €

Miki Solus (HRV) 
23. november, Kino Šiška 
predprodaja 6 €, na dan koncerta 8 €

Tabu 
23. november, Cvetličarna 
15 €

Broken Lock, Edge Of Sins 
(metal) 
24. november, Trainstation SubArt 
5 €

Srce nam še vedno igra – 
Ikos Band, Unimogs, Joške 
V'n, … 
24. november, dvorana Primskovo 
predprodaja 6 €, na dan koncerta 10 €

Perpetuum Jazzile 
25. november, Hala Tivoli 
od 25 € naprej

Stray Train (blues) 
25. november, Kino Šiška 
predprodaja 8 €, na dan koncerta 12 €

The Unimogs Band 
25. november, KluBar 
5 €

Testament, Annihilator, Death 
Angel 
26. november, Kino Šiška 
32 €

Emma Ruth Rundle (ZDA, folk/
rock/blues) 
29. november, Kino Šiška 
8 €

Šukar & Zoran Predin 
29. november, Festivalna dvorana Ljubljana 

od 18 €

The Horrors (VB) 
1. december, Kino Šiška 

early bird 12 €, nato 15 €

Scorpions 
5. december, Dvorana Stožice 

od 39 € naprej

Tinariwen (blues rock, Mali) 
5. december, Kino Šiška 

predprodaja 22 €, na dan koncerta 25 €

Elemental & TBF (HRV) 
9. december, Cvetličarna 

18 €

Laibach 
9. december, Kino Šiška 

predprodaja 22 €, na dan koncerta 25 €

Zlatko 
22. december, Kino Šiška 

early bird 12 €, nato 15 €

Magnifico 
25. december, Dvorana Stožice 

od 18 € naprej

Kreator, Vader, Dagoba (metal) 
18. januar, Kino Šiška 

28 €

Plavi Orkestar 
15. februar, Dvorana Stožice 

od 19 €

Kraftwerk  
22. februar, Hala Tivoli 

od 42 €

Rag'n'Bone Man (VB) 
5. maj, Hala Tivoli 

od 39 €



Boži~ek za en dan – 
skupinsko zavijanje daril 
• KŠK (Slovenski trg 5, 4000 Kranj)

• Skupaj bomo kot Boži~kovi �krati zavili darila, s 
katerimi bomo sodelovali pri projektu Boži~ek  
za en dan

• Postani Boži~ek za en dan in obdaruj otroke! 
Registriraj se na www.bozicekzaendan.si

TOREK 
5. DECEMBER

18.00


